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سرمقاله

بار مالی تسهیلات تکیلفی 
برای شبکه بانکی

پرداخت وام های مختلف با 
وجود تاکید دولت به بانک ها 
مانند وام ازدواج و مســکن 
چندان مورد اقبال بانک ها 
قرار نگرفته و همچنان از واگذاری تســهیلات به 
متقاضیان خودداری می کنند، هرچند واگذاری 
وام بدون پشتوانه با توجه به درخواست بسیار زیاد 
در این زمینه از جمله دلایل اصلی امتناع بانک ها در 
این خصوص است، چراکه بانک ها بر اساس اعتبار 
رسمی و نه سیستم دســتوری اقدام به واگذاری 
تسهیلات خرد و کلان به متقاضیان می کند و در 
غیراینصورت تبعات منفی و بار مالی فراوانی برای 

آنها به همراه خواهد...

  کامران ندری کارشــناس 
اقتصادی 
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در نشست رسانه ای مطرح شد؛

»میدون« ۲۷ هزار شغل 
ایجاد کرد

معطل کردن مردم در بانک ها به بهانه ضامن صحیح نیست

تسهیل  در  پرداخت  تسهیلات  خرد
صفحه3

صفحه2

خروج  سوداگران  ارزی  از  بازار 
با  کاهشی شدن   قیمت   دلار   و   طلا   تحقق   یافت

عوامل برنامه »میدون« در اولین نشست خبری فصل 
چهارم برنامه نکاتی را مطرح کردند. نشست خبری 
فصل چهارم برنامه »میدون« که از شبکه سه سیما 
روی آنتن می رود با حضور عوامل و داوران برنامه در 
محل لوکیشن این برنامه برگزار شد. جواد حشمتی 
کارگردان برنامه در این نشســت درباره تخصصی 
شــدن فصل جدید عنوان کرد: »میدون« از ابتدا 
برنامه تخصصی نبوده است بلکه از همان ابتدا تلاش 
بر این بوده که یک برنامه اقتصادی سرگرمی محور 
باشد. وی با اشاره به حضور بهمن هاشمی به عنوان 
مجری تصریح کرد: در فصل چهارم با اجرای بهمن 
هاشمی به این ســمت گام برداشتیم که مخاطب 
بیشتری جذب کنیم، چند ســالی هم تلویزیون از 
حضور هاشمی بی بهره بود و خوشحالیم الان در کنار 
ماست. این برنامه هیچ گاه صرفا تخصصی نبوده و 
حتی نمایش های طنزی داشته است که در مقطعی 
به ما انتقاد می شد چرا این نمایش ها در برنامه پخش 
می شود. مصطفی خلیل زاده تهیه کننده »میدون« 
نیز درباره فضای این برنامه یادآور شد: در این فصل 
ســوژه های عام تری هم داریم و صرفا موضوعات 
دانش بنیان و تخصصی نیست. وی در ادامه درباره 
تعداد متقاضیان این فصل عنوان کرد: حدود هشت 
هزار نفر ثبت نام کرده بودند که تعدادی غربال شده و 
با مصاحبه تلفنی برخی کنار رفتند. هرچند هنوز هم 
اگر کسی فکر می کند سوژه یا کسب و کار جذابی دارد 
می تواند ثبت نام کند. ما سوژه ای را انتخاب می کنیم 
که هم جذابیت هنری و هم قابلیت توجیه اقتصادی 
داشته باشــد. در ادامه خلیل زاده درباره شائبه ای 
که گاهی در پشت صحنه برنامه های استارتاپی و 
کارآفرینی نسبت به پرداخت مالی از طرف شرکت 
کننده ها مطرح می شــود، گفت: تعداد افرادی که 
در برنامه ثبت نام کرده انــد و بقیه موارد همه عینا 

مشخص است و نیاز به هیچ...

اجتماعی

مدیرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی شهر تهران 
از راه انداری ۲۰ خط ویژه »اتوبوس مدرســه« 

همزمان با آغاز سال تحصیلی خبر داد.
مهدی علیــزاده با بیــان اینکه شــرکت واحد 
اتوبوسرانی تهران برای بازگشــایی مدارس در 
آمادگی صد درصدی قرار دارد، گفت: با آغاز مهر 
ماه سفرهای آموزشــی به سایر سفرهای جاری 
اضافه می شــود و به همین دلیل شاهد افزایش 
حجم سفرهای شــهری خواهیم بود که در این 
میان اتوبوس نیز انتخاب بسیاری از شهروندان 
برای جابجایی و انجام ســفرهای خود است که 
بر همین اساس ما نیز باید سطح خدمات خود را 
افزایش دهیم تا بتوانیم پاسخگوی نیاز مردم در 

حوزه حمل و نقل »انبوه بر« باشیم.
وی با بیان اینکه برای خطوط پر مسافر اتوبوس 
برنامه ریزی و پیش بینی  های لازم انجام شــده 
است، بگونه ای که  در ایستگاه هایی که تقاضای 
سفر زیاد است نسبت به اســتقرار اتوبوس های 
کمکی اقدام می  شود، ادامه داد: تقویت خطوط 
اتوبوسرانی به ویژه خطوط بی آر تی، نوسازی و 

بازســازی اتوبوس  ها در دستور کار قرار دارد که 
از ابتدای مهرماه به کمک نــاوگان حمل و نقل 
عمومی می آیند تا افزایش ســفرهای روزانه را 

پاسخ دهند. 
مدیرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی شهر تهران 
در مورد راه اندازی خطوط »اتوبوس مدرســه« 
گفت: تجربه نشان داده اســت که ارائه خدمات 
ویژه دانش آمــوزان موجب رضایت آنها شــده 
است، به همین دلیل در سال تحصیلی جدید به 
مانند سنوات گذشته، در ۲۰ خط اتوبوس هایی را 
مخصوص جابجایی دانش آموزان جانمایی کردیم 
که تحت  عنوان »اتوبوس مدرسه« فعال هستند.

وی با اشــاره به اینکه اتوبوس سرویس مدرسه 
مخصوص دانش آموزان بوده و با نصب برچسب، 
این اتوبوس از سایر اتوبوس ها منفک می شود، 
افزود: اتوبوس  های مدرســه در ساعت شروع و 
پایان فعالیت مدارس به ایستگاه  های مشخص 
شــده در نزدیکی مراکز آموزشــی اعزام شده و 
نسبت به جابجایی دانش آموزان اقدام خواهند 

کرد.

مسؤول قرارگاه حمل و نقل مرزی اربعین با تشریح 
اقدامات حمل و نقلی کشور در مرزهای هشتگانه و 
چهار محور خاک عراق در اربعین ۱۴۰۲، گفت: طی 
جلسات متعددی که با وزیر کشور عراق و نمایندگان 
وی و اســتانداران مربوط در عراق برگزار شد، برای 
اربعین امسال چارچوب خدمات دهی ناوگان ایرانی 
در داخل خاک عراق تعریف و محورها بر حسب توافق 

با دولت عراق مشخص شد.
مرتضی ضامنی با اشاره به اینکه قرارگاه حمل و نقل 
مرزی اربعین در اتحادیه حمل و نقل مسافری شهری 
کشور تشکیل و ذیل ستاد مرکزی اربعین حسینی 
در وزارت کشور خدمات خود را در حوزه حمل و نقل 
مرزی آغاز کرد، افزود: خدمــات حمل و نقل مرزی 
کشــور از محلی که زائران با ناوگان برون شهری و یا 
خودروهای شخصی خود به مرزها مراجعت می کردند 
و خودروی خود را پارک کرده و یــا از اتوبوس برون 
شهری پیاده می شدند، آغاز شد و تا نقطه صفر مرزی 

در هشت مرز اعلام شده صورت گرفت.
به گفته وی، از هشــت مرز ایران که خدمات حمل 
و نقل برای اربعیــن ۱۴۰۲ صورت گرفــت دو مرز 
ورودی آن مرزهــای ریمدان و میرجاوه در اســتان 
سیستان و بلوچستان، مرزهای شلمچه و چذابه در 
استان خوزستان، مرز باشماق در استان کردستان، 
مرز تمرچین در استان آذربایجان غربی، مرز مهران 
در استان ایلام و مرز خسروی در استان کرمانشاه بود.

مســئول قرارگاه حمل و نقل مرزی اربعین در ادامه 
یادآور شــد: همچنین در چهار محور در خاک عراق 
در مرز مهران محور زرباطیه تا شــهر کوت، در مرز 

شلمچه از شــلمچه تا بصره، در مرز چذابه از چذابه 
تا شــهر العماره عراق و در مرز خسروی از منذریه تا 
حسینیه بغداد در ۲۰ کیلومتری شهر بغداد خدمات 
حمل و نقلی ایران انجام شد. وی با تأکید بر اینکه به 
منظور انجام هماهنگی های لازم جهت ارائه خدمات در 
مرزهای هشتگانه در هر مرز با هماهنگی استانداری ها 
یک قرارگاه استانی تشکیل شــد، اظهار کرد: چهار 
قرارگاه مشترک با حضور نمایندگان قرارگاه حمل 
و نقل مرزی به نمایندگی کشور ایران و نمایندگان 
وزارت نقل کشور عراق تشکیل شد تا برنامه ریزی لازم 
جهت ارائه خدمات هر چه بهتر در حوزه حمل و نقل 
انجام شود که چندین جلسه نیز با وزارت کشور عراق و 
همچنین جلساتی هم با وزیر کشور عراق، نمایندگان 
وی و استانداران شهرهای مربوطه عراق و همچنین 
مســئولین مرزها برگزار و چارچوب خدمات دهی 

ناوگان ایرانی در داخل خاک عراق تعریف شد.
ضامنی با تأکید بر اینکه طبق این جلسات و تعریف 
چارچوب ها و خدمات دهی نــاوگان ایرانی در داخل 
خاک عراق، محورها بر حســب توافق با دولت عراق 
مشخص شد، ادامه داد: در محور مرز مهران از محدوده 
زرباطیه تا شــهر کوت قرار بود ابتدا خدمات حمل و 
نقلی ارائه شود؛ اما در پنج روز منتهی به اربعین ناوگان 
ایرانی به نزدیکی شهر نجف منتقل شد تا از آنجا امکان 
جابجایی زائران ایرانی را در مسیر رفت و برگشت به 
مرز مهران داشته باشیم و این عملیات تا دو روز پس 
از اربعین هم ادامه داشت و بخشی از زائران با ناوگان 
ایرانی در این محورها در خاک عراق جابجا شدند و به 

مرز منتهی به کشورمان )مرز مهران( انتقال یافتند.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با اشاره به تولید محتوای 
بیشتر در زمینه آثار آیینی از سوی هنرمندان و حمایت 
این نهاد گفت: معاونت امور هنری برنامه ویژه ای در 
این حوزه دارد و بســترهای لازم را در حمایت از کار 
هنرمندان فراهم می کنیم. به گــزارش مرکز روابط 
عمومی و اطلاع رسانی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
محمدمهدی اسماعیلی در حاشیه تماشای موسیقی 
آیینی »ســوگ شــفق« در مرکز همایش های برج 
میلاد اظهارداشت: »سوگ شفق« کار بسیار فاخر و 
ارزشمندی است که اجرا شد و در این برنامه، ارکستر 

بسیار هماهنگ و در سطح بسیار عالی ظاهر شد.
وی گفت: خوانندگان نیز اجرای بسیار خوبی به تماشا 
گذاشتند. انتخاب اشعار نیز فوق العاده و هوشمندانه 
بود و این نگاه برگرفته از ایده آهنگساز اثر بوده است که 
توانسته اشعار قدیمی را در کنار اشعار جدید قرار بدهد 
و این تلفیق موجب شده اثر موسیقایی بسیار بدیع و 
کم نظیری شکل بگیرد. اسماعیلی افزود: بر این اساس 
اجرای »سوگ شفق« بیانگر نویدی تازه در این حوزه 
است و با حضور این چهره های تحول آفرین، اتفاقات 

مبارکی در حوزه موسیقی شاهد خواهیم بود.
وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی بیان کرد: مجموعه 
»سوگ شــفق« به مناســبت اربعین حسینی بوده 
است و بیانگر همراهی جامعه موسیقایی کشورمان با 

تحولات جامعه و نبض فرهنگی جامعه و عمق ایمانی 
دینی جامعه است. وی اظهارداشت: در مراسم اربعین 
امسال حدود ۷۰ درصد مردم، مشتاق زیارت اربعین 
بودند. بنابراین وقتی اکثریت قریــب به اتفاق مردم 
ایران، عزادار حادثه کربلا و مصیبت عاشورا هستند، 
همراهی جامعــه هنری با این تراز بالا، بســیار جای 
امیدواری دارد. اسماعیلی با تقدیر از دست اندرکاران 
اجرای برنامه موسیقایی »سوگ شفق« درباره هدف 
از تولید و محتوای بیشتر در زمینه آثار آیینی از سوی 
هنرمندان و حمایت وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
بیان کرد: به معاونت امور هنری تاکید کردیم برنامه 
ویژه ای برای تقویت این موضوع در نظر بگیرند. اهالی 
هنر بخش مهمی از جامعه تاثیرگذار ما هستند و در 
تولید کارهای متناســب با ایام مختلف خوش ذوق 
عمل می کنند. اســماعیلی به اجرای آثار آیینی در 
بخش موسیقی شادیانه نیز اشاره کرد و گفت: در حوزه 
شادیانه ها و آیین های سور و شادی باید آثاری تولید 
شــود و یکی از برنامه های مهم با همین نگاه و در این 
زمینه تقویت موسیقی مقامی و محلی است. ویژه برنامه 
موسیقایی »سوگ شفق« به مناسبت اربعین حسینی 
به تهیه کنندگی انجمن موسیقی ایران و با مشارکت 
برج میلاد به مدت سه شب )۱۶ ،۱۷ و ۱۹ شهریور( در 

مرکز همایش های برج میلاد تهران برگزار شد.

معاون اول رئیس جمهور در دیدار هیئت رئیســه 
دانشــگاه تهران مسائل، مشــکلات و راهکارهای 
بهبود فضای آموزشی، توســعه دانشگاه در سطح 
داخلی و بین المللی و حل مشکلات دانشجویان را 
مورد بررسی قرار داد و بر فعالیت های این دانشگاه 
به عنوان کانون بزرگ حل مسئله در کشور تاکید 
کرد. محمد مخبر در این جلسه، دانشگاه تهران را 
پیشران دانشگاه های کشور برای ارتباط موثر بین 
دانشگاهیان و مسائل اجرایی کشور عنوان و تأکید 
کرد: این دانشگاه باید در تشــخیص، ارائه و حل 
مسائل جلودار باشــد و حضور ۲۵۰۰ عضو هیئت 
علمی در این محیط علمی کانونی بزرگ برای حل 

مسأله است.
وی افزود: دانشــگاه تهران به دلیل قدمت تاریخی و 
همچنین حجم بالای پذیرش دانشــجو در تمامی 
رشته های دانشگاهی از سرتاسر کشور دارای ظرفیتی 
بزرگ برای شناسایی ظرفیت ها، امکانات و مشکلات 
کشور است و هر گونه حرکت علمی، فناوری و عملیاتی 
در این دانشگاه می تواند پایگاه حرکت و رشد سایر 

دانشگاه های کشور قرار گیرد.
معاون اول رئیس جمهور با اشــاره به پیشرفت های 
علمی و فناورانه دانشــگاه ها و پردیس های علم و 

فناوری تصریح کرد:  این رشد علمی به دلیل برخی 
از ناهماهنگی ها تاکنون در خدمت اداره کشور نبوده 
است که دولت و دانشــگاه باید با تقویت پیوند خود 
زمینه حضور پژوهش های علمی در خدمت مدیریت 
اجرایی کشور را فراهم کنند. مخبر خاطرنشان کرد: 
دولت برنامه های بســیار بزرگی برای آینده روشن 
کشور دارد و دانشگاه ها و اساتید می توانند در تبیین 
و تصویرسازی آینده کشور برای نسل جوان کمک 

بزرگی به دولت نمایند.
معاون اول رئیس جمهور همچنین بر اهمیت مهارت 
آموزی و مهارت افزایی دانشجویان برای ورود راحت 
تر به بازار کار پس از اتمام دوران تحصیلات دانشگاهی 
تأکید کرد. در این جلسه دکتر محمد مقیمی رئیس 
دانشگاه تهران نیز با اشاره به برگزاری جلسات منظم 
هیئت های علمی و اعضای هیئت رئیســه دانشگاه 
تهران بــا وزرای دولت و همچنیــن فعالان صنعت 
کشــور گفت: در دولت سیزدهم دانشــگاه تهران با 
شــعار جهاد علمی برای تحقق دانشگاه کارآفرین با 
رویکرد مسئولیت پذیری اجتماعی، عقلانیت توأمان 
با معنویت را در دستور کار خود قرار داده و در راستای 
پیشبرد اهداف و مأموریت های دولت کمک و حرکت 

کرده است.

وزیر اطلاعات در برنامه »بدون توقف« در خصوص 
تمهیداتی که برای ســالگرد اغتشاشات اندیشیده 
شــده، گفت: با توجه به نکاتی که در جنگ ترکیبی 
بود و اشــرافی که به وجود آمده امید داریم که با این 
هماهنگی و هم افزایی و مجاهدتی که بین دستگاه های 
اطلاعاتی هست علی رغم همه تمهیدات دشمن امسال 
شاهد کنترل و اشراف خوب امنیتی باشیم تا بتوانیم 

بستر اجتماعی و شهری را برای مردم امن نگه داریم.
سیداســماعیل خطیب، وزیر اطلاعات در برنامه 
»بدون توقف« شــبکه سه ســیما درباره تعامل 
وزارت اطلاعات با رســانه ها، عنوان کرد: طبیعتا 
سازمان های اطلاعاتی با فضای رسانه فاصله دارند 
و معمولا از موارد سنتی سخنرانی و مصاحبه هم 
پرهیز می کنند، در کل دنیا همین طور است، ولی 
به دســتور رئیس جمهور در این دو ســال تلاش 
کردیم این خلاء را جبران کنیم، نمی گوییم به حد 
رضایت رسیده ولی تلاش خود را کردیم، در این دو 
سال ۶۴ اطلاعیه دادیم که شاید با کل اطلاعیه های 
وزارت اطلاعات در این ســال ها قابل قیاس باشد. 
مثلا ســربازان گمنام عادت کردند همیشــه در 
گمنامی باشند و به همین دلیل چهره و سخنانشان 

کمتر به شکل مستقیم به گوش مردم می رسد.
وی توضیح داد: در این دو سال یک هسته رسانه ای 
در وزارت تشــکیل شــده و با جمعی که به لحاظ 
رسانه ای شناخته شده هســتند ارتباط داشته و 
تلاش کرده اطلاعیه ها و بیانیه های تبیینی صادر 

کند که لطف رهبر شامل دو تا از آنها نیز شده است، 
تلاش وزارت تا حدی موفق بود که ارتباط اصحاب 
رســانه به ما افزایش پیدا کرده و روال سنتی که 
در زمینه عدم ســخنرانی و مصاحبه وزیر و معاون 
حاکم بوده شکسته شده. همچنین ما سعی کردیم 
با تجمع هــای نخبگانی و با حضور اقوام و اقشــار 
مختلف این تعاملات را فعال کنیم، صداوســیما 
هم انصافا همکاری خوبی داشــته، فضای ارزشی 
و اصولگرا هم همین طور، اما دوستان از گروه های 
دیگر کمتر به ما لطف دارند و کمتر به آنچه از طرف 

وزارت اطلاع رسانی می شود می پردازند.
وزیر اطلاعات توضیح داد: تقریبا در دو سال گذشته 
ســریال و فیلم های متعددی با کمک وزارت تهیه 
شده، شاید تعداد قابل توجهی از آنها به نام وزارت هم 
نبود و بیشتر تلاش کردیم بیانگر و گزارشگر وقایع و 
اقدامات و کارکرد مجموعه باشیم تا اینکه آن را به طور 
هنرمندانه ای عرضه کنیم. در حال حاضر نیز نیروی 
انتظامی، سپاه و وزارت اطلاعات چند کار در دستور 

کار دارند.
وی در پاسخ به این سوال که آیا موافق حجاب اختیاری 
هستید؟ یادآور شــد: خیر، من با چیزی موافقم که 
قانون اجازه دهد، تا زمانی که قانــون داریم باید در 
چارچوب آن عمل کنیم، باید به آنچه در قانون است 
و رسمیت دارد عمل کنیم نه کمتر از آن و نه بیشتر 
از آن. یعنی افراط و تفریط نکنیم و مرزبندی قانونی 

را رعایت کنیم.

وزیر ارشاد اسلامی از کلنگ زنی شهر هنر در هشتم 
مهر سال جاری خبر داد و گفت: سعی دولت بر این 
است که همه هنرمندان از وضعیت معیشت مناسبی 
برخوردار شوند و اکنون با دستور رئیس جمهور ۳۵۰ 
میلیارد تومان برای معیشــت اهالی فرهنگ و هنر 
تخصیص داده شد. محمدمهدی اسماعیلی در حاشیه 
بازدید  از سینما چهارسو به مناسبت روز ملی سینما 
گفت: طبق مصوبات شورای عالی سینما در دولت در 
شهرهای بالای ۱۰۰ هزار نفر سینما تاسیس می شود.
وی به مصوبات جلسه شورای عالی سینما با حضور 
معاون اول رئیس جمهور اشــاره کرد و افزود: دولت 
مردمی بنای خود را بر توسعه فرهنگ و هنر در کشور 
گذاشته است و قرار است تا پایان عمر این دولت سهم 
سینماگران از بودجه فرهنگی و هنری کشور افزایش 
۱۰۰ درصدی داشته باشد. وی گفت: در جلسه شورای 
عالی سینما مصوب شــد که در همه شهرهایی که 
بالای ۱۰۰ هزار نفر هستند، حتما تاسیس سینما در 

اولویت های کاری قرار بگیرد.
اسماعیلی در عین حال تصریح کرد: تجهیز به فناوری 
های نوین، سینمای دیجیتال و توجه ویژه به پویانمایی 
و سینمای کودک و نوجوان در دستور کار قرار گرفته 
است. در برنامه هفتم نیز ســهم بالایی برای وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی در تولیدات سینمایی پیش 

بینی شده است.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی از برگزاری مراسم کلنگ 

زنی شهر هنر در هشتم مهر ســال جاری خبر داد و 
ادامه داد: سعی دولت بر این است که همه هنرمندان از 
وضعیت معیشت مناسبی برخوردار شوند و هم اکنون 
نیز با دستور رئیس جمهور ۳۵۰ میلیارد تومان برای 
معیشت اهالی فرهنگ و هنر تخصیص یافته است. ما 
به دنبال این هستیم اهالی واقعی سینما و فرهنگ و 

هنر شهد خدمات دولت را بچشند.
وی گفت: سینماگران کشــور بدانند که ما در دولت 
خود را خدمتگزار آنها می دانیم و وظیفه خود می دانیم 
با همه وجود به اعتلای سینما و فرهنگ نمایشی کشور 
کمک و زمینه بهبود و ارتقای زیرســاخت ها در این 
حوزه فراهم شود. وی ادامه داد: اتفاق مهمی در حوزه 
سینما در حال وقوع است و به گونه ای عمل خواهیم 
کرد تا سینما را در کانون اصلی تاثیرگذاری اش قرار 

دهیم.
وزیر فرهنگ و ارشــاد در پاســخ به پرسشی درباره 
جشــنواره خزر و هدفگذاری هــای فرهنگی برای 
برگزاری آن گفت: در برنامه های دیپلماسی دولت در 
کنار همه پیمان های مهمی که با کشورهای همسایه 
و دوســت منعقد شده است، ســعی کردیم تنها به 
موضوع سیاسی و اقتصادی محدود نشود و ارتباطات 
فرهنگی با این کشــورها به یکی از پایه های اصلی و 
اولویت برنامه های دولت تبدیل شود و جشنواره خزر 
نیز در واقع آغازگر فرآیند این دیپلماســی فرهنگی 

خواهد بود. 

راه اندازی 2۰ خط »اتوبوس مدرسه« برای مهر

انجام ۶.۵ میلیون سفر ازطریق ناوگان حمل ونقل مرزی

مخبر: دانشگاه تهران پیشران دانشگاه ها باشد

تلاش می کنیم شاهد کنترل و اشراف خوب امنیتی باشیم
وزیر ارشاد: کلنگ زنی شهر هنر؛ ۸ مهر

سياسیفرهنگی 

بسترهای لازم برای حمایت از هنرمندان آیینی فراهم می شود



اقتصاد2
ایران

امنیت پلتفرم ها بر عهده پلیس 
فتا است 

وزیر ارتباطات گفــت: امنیت پلتفرم ها بر عهده 
پلیس فتا است البته پلتفرم های با مخاطب بالا 
در بحث امنیت یک تدبیر دیگــری برای آن ها 
پیش بینی شده است اما امنیت هیچ پلتفرمی بر 
عهده وزارت ارتباطات نیست. به گزارش تسنیم، 
عیسی زارع پور وزیر ارتباطات در حاشیه جلسه 
هیئت دولت در جمع خبرنگاران، اظهار داشت: 
امنیت پلتفرم ها بر عهده پلیس فتا اســت البته 
پلتفرم های با مخاطب بالا در بحث امنیت یک 
تدبیر دیگری برای آن ها پیش بینی شده است 
اما امنیت هیچ پلتفرمی بر عهده وزارت ارتباطات 

نیست.
زارع پور تصریح کرد: در بحث پیام رسان ها نیز 
ماهانه امنیت آن ها را بررسی می کنیم تا اتفاقی 
برای آن ها نیفتد. وی درپاسخ به سوالی درباره 
اقدامات این وزارتخانه در اســتان سیســتان و 
بلوچســتان بیان کرد: دولــت کار ویژه ای برای 
زدودن چهره محرومیت ارتباطی از این اســتان 
سیستان و بلوچستان انجام داده و تا پایان سال 
تمامی روستاهای اســتان به این شبکه متصل 
و به زودی فیبر نوری مورد نیاز کســب  و کارها 

شروع می شود.
وزیر ارتباطات هم چنین در پاســخ به ســوالی 
پیرامون علل کُندی اینترنــت در روزهای اخیر 
که بعضاً صورت گرفت، اظهار داشــت: در حال 
توسعه شبکه هسته ای یا شبکه مادر مخابراتی 
هستیم و ظرف 6 ماه آینده، 50 درصد به ظرفیت 
لایه آی پی شبکه اضافه شده و تجهیزات جدید 
در شــبکه قرار می گیرد. غالباً ایــن اقدامات در 
نیمه شــب و با اطلاع قبلی بــه اپراتورها انجام 
می شــود و ممکن اســت در بعضی از مناطق 
اختلالات لحظه ای داشــته باشــد که شرکت 

مخابرات زیرساخت اعلام خواهد کرد.
زارع پور هم چنین در پاســخ به ســوال دیگری 
درباره فیلتر برخی ســرویس ها عنــوان کرد: 
محدودیت های ایجاد شده در برخی از سرویس ها 
نیازمند بازنگری است و وزارت ارتباطات در حال 
پیگیری برای برداشته شدن محدودیت دسترسی 
به برخی از سرویس هایی است که فلسفه ایجاد 
محدودیت بر آنان از بین رفته است. در برخی از 
سرویس ها امکاناتی به وجود آمده که نگرانی هایی 
که کارگروه  تعیین مصادیق مجرمانه داشتند، 

برطرف می شود و اینها قابلیت بازنگری دارد.
وی هم چنین تصریح کرد:  ما جزو 25 کشور برتر 
دنیا در زمینه ســاخت ماهواره های سنجشی با 
دقت بالا هســتیم. در چند روز گذشته، ماهواره 
طلوع 3 را برای پرتاب تحویل گرفتیم که با دقت 

زیر 10 متر می تواند تصاویر را تهیه کند.

صادرات ۸۵ هزار تن تخم مرغ 
به کشورهای همسایه

رییس هیات مدیره اتحادیه سراسری مرغداران 
تخم گذار میهن با بیان اینکــه قیمت تخم مرغ 
همچنان کمتر از نرخ مصوب است، گفت: نزدیک 
به ۸5 هزار تن محصول تخم مرغ به ارزش 100 
میلیون دلار از ابتدای امسال تاکنون صادر شده 

است.
»حمیدرضا کاشانی« درباره وضعیت تولید و بازار 
تخم مرغ و شرایط تولیدکنندگان، افزود: پیش از 
این قیمت هر کیلوگرم تخم مرغ درب واحدهای 
تولیدی بین 53 تا 56 هزار تومان بود که از ابتدای 
شهریور به منظور تنظیم بازار داخلی این محصول، 
محدودیت هایی در صادرات انجام و موجب کاهش 
قیمت تخم مرغ زیر نرخ مصوب شــد. این مقام 
صنفی اظهار داشت: اکنون تخم مرغ به کشورهای 
هدف از جمله عراق، افغانســتان، قطر، عمان و 

ترکمنستان صادر می شود.
به گفته وی، مجموع صادرات تخم مرغ در سال 
گذشــته 55 هزار تن بوده است. وی تصریح کرد: 
اکنون قیمت هر کیلوگرم تخم مرغ درب واحدهای 
تولیدی بین ۴2 تا ۴3 هزار تومان است که نسبت 
به مرداد ماه بین 10 تــا 15 درصد کاهش را زیر 
قیمت مصوب نشان می دهد. این درحالی است که 
نرخ هر کیلوگرم تخم مرغ درب واحدهای تولیدی 
باید ۴۷ هزار و 300 تومان به فروش برسد؛ بنابراین 
تولیدکنندگان این محصول را دست کم کیلویی 
بین چهار تا پنج هزار تومــان زیر قیمت مصوب 
می فروشــند. کاشــانی گفت: به منظور حمایت 
از تولیدکنندگان، آنالیز جدید قیمت بر اســاس 
هزینه های تمام شده تولید برای هر کیلوگرم تخم 
مرغ درب واحدهای تولیدی 5۷ هزار و ۸00 تومان 
و برای مصرفکنندگان کیلویــی 65 هزار تومان 
تخمین زده شده است که این مهم به وزارت جهاد 
کشاورزی ارائه شده است که طبق گفته مسوولان 

امر هفته آینده اعلام خواهد شد.

اخبار

وزیــر صنعت، معــدن و 
تجارت با بیان اینکه طبق 
قانون و حاکمیت شرکتی، 
وزارت صمــت مســئول 
مســتقیم خودروســازان 
نیســت گفــت کــه ایــن وزارتخانه تنهــا نقش 
سیاست گذاری دارد و تلاش می کند تا سیاست ها 

به  درستی تدوین شوند.
عباس علی آبادی پیرامــون موضوع قیمت گذاری 
خودروها، تصریح کرد: شــورای رقابت متشکل از 
جمعی از خبرگان از دســتگاه های مختلف، طبق 
قانون مستقل عمل می کند؛ ما باید گفتمانی با آن ها 
داشته باشیم اما در ماموریتی که رئیس جمهوری در 
بررسی قیمت خودروهای مونتاژی به وزارت صمت 
و وزارت اقتصاد محول کرد، بدان معنا نیســت که 
بخواهیم نظر شورای رقابت را تغییر دهیم و حاکم 

بر آن ها باشیم.
وزیر صنعت، معدن و تجــارت افزود: وزارت صمت 
طبق قانون و حاکمیت شرکتی، مسئول مستقیم 
خودروسازان نیست؛ بلکه سیاست گذار است و در 
این زمینه تلاش می کنیم که به  درستی سیاست ها 
تدوین شــوند. اما اینکه تصور کنیم مسیر کنترل 

بازار یا مهار تورم، قیمت گذاری است، تعبیر دقیقی 
نیســت؛ چراکه اگر قیمت گذاری به درستی انجام 
نشــود و تولیدکننده به زیان برسد، تولید متوقف 
خواهد شد. به محض آنکه تولید متوقف شود، مجدد 
تورم افزایش پیدا می کند، بیــکاری افزایش پیدا 

می کند و بسیار مشکلات دیگر.

به اعتقاد او، همه سیاست ها و دستورالعمل ها باید 
عادلانه و عقلایی باشــد تا تــوان لازم برای تولید 
وجود داشته و تولیدکننده مشتاق به تولید باشد؛ 
اما زمانی که در بازار انقباض ایجاد می کنیم، عملا 

سرمایه گذاری را از این بازار مهاجرت می دهیم.
علی آبــادی تصریــح کــرد: از جملــه اتفاقــات 

غیرکارشناسانه که در این صنعت رخ داد، دو نرخی 
شــدن قیمت خودروها بود که خودرو را به کالایی 
سرمایه ای تبدیل کرد. باید به سمت تعادل حرکت 
کرد و مــردم بدانند، خودرو خریــداری می کنند، 
بایستی تنها مصرف کننده باشند، نه اینکه بخواهند 
به امید کســب سود بیشــتر، در بازار بفروشند که 
این خود ممکن است، زمینه ســفته بازی ها را هم 

فراهم کند.
وزیر صنعت، معدن و تجارت در پاسخ به اینکه قیمت 
واقعی خودروها چه میزان باید باشد، گفت: به لحاظ 
کارشناســی بنده معتقدم که بازار باید خود را به 
یک قیمت متعادل برساند و به سمت رقابتی شدن 
حرکت کند؛ زمانیکه بــازار انحصاری و غیررقابتی 
می شود، تعادل بازار هم برهم می ریزد. باید تولید 
را در وضعیت مناســب قرار دهیم، امکان واردات 
را فراهــم کنیم و تعرفه هــا را به نحوی وضع کنیم 
که عملا قیمت به نقطه ای برسد که قیمت واقعی، 
نقطه سربه سر به علاوه سود قابل قبول تولیدکننده/
واردکننده باشد. اگر نتوانیم تنظیم درستی داشته 

باشیم، ابهام در سوداگری بازار وجود دارد.
وی افزود: اما اگر افزایش قیمت ناشی از ناهنجاری ها 
در بازار باشد، باید سیاست ها را اصلاح کرد؛ شخصا 
معتقدم همواره باید سیاست های پویا متناسب با 

شرایط داشته باشیم.

وزیر صمت خبر داد:

حذف سفته بازی  در بازار خودرو 

تعییــن تکلیــف خودروهای 
رسوبی تا مهرماه 

مدیرعامــل ســازمان جمــع آوری و فروش 
امــوال تملیکی با اشــاره به 20۷ دســتگاه 
خــودروی رســوبی در بندر شــهید رجایی 
گفت: خودروهــا اگر مجوزهای اســتاندارد 
 را دریافت کننــد، تا مهرمــاه تعیین تکلیف 

می شوند. 
»ســید عبدالمجیــد اجتهــادی« اظهــار 
داشــت: پس از بازدید معاون رئیس جمهور 
از گمرکات بنادر، تصمیماتــی برای تعیین 
تکلیف ســریع کالاهــای مانــده در انبار به 
خصوص خودروها گرفته شد که تا ماه آینده 
 خودروهای دارای اســتاندارد، تعیین تکلیف 

می شوند.
وی افــزود: مقرر شــد ظرف مــدت ۷ روز 
مجوزهــای لازم بــرای امــوال تملیکــی و 
 مواردی که در اختیار گمرک اســت، دریافت 

شود. 
وی ادامه داد: سفری را نیز به استان هرمزگان و 
گمرک شهید رجایی داشتیم و هماهنگی هایی 
صورت گرفت مبنی بر اینکه در تعیین تکلیف 
این کالاهایی که رسوب شــده بود، اقداماتی 

انجام پذیرد. 
این کالاهــا عمدتــا از ســالهای خیلی دور 
رسوب شده و قســمتی نیز برای سال 1۴00 
تا 1۴02 اســت که در جریان بررسی است و 
قرار شد تا ســه ماه آینده تعیین تکلیف شود 
از جمله خودروها که اگر مجوزهای استاندارد 
را دریافت کننــد، تا مهرمــاه تعیین تکلیف 

می شوند.

جایگاه سومین تولیدکننده نفت 
اوپک به ایران رسید

تولید نفت خام ایــران بر اســاس تازه ترین 
گــزارش اوپــک، در مــاه اوت )مردادماه - 
شــهریورماه( با 1۴3 هزار بشــکه افزایش به 
سه میلیون بشکه رســید و پس از عربستان 
و عراق جایگاه ســومی را دوبــاره از آن خود 
کرد. گــزارش ماه ســپتامبر اوپک نشــان 
می دهــد 13 عضو این ســازمان براســاس 
گزارش منابع ثانویه در ماه اوت )مردادماه – 
شــهریورماه( 2۷ میلیون و ۴۴۹ هزار بشکه 
نفت خام تولید کردند که 113 هزار بشــکه 
 بیشــتر از 2۷ میلیــون و 336 هزار بشــکه 

ماه ژوئیه است.
بر اساس گزارش ماه ســپتامبر اوپک، پس از 
عربستان با تولید روزانه هشت میلیون و ۹6۷ 
هزار بشکه، عراق با تولید روزانه چهار میلیون 
و 2۷۷ هزار بشــکه و ایران با تولید روزانه سه 
میلیون بشکه در جایگاه سومین تولیدکننده 
این سازمان قرار گرفته است. بر اساس گزارش 
منابــع ثانویه، ایران در ماه اوت ســه میلیون 
بشکه نفت خام تولید کرده که 1۴3 هزار بشکه 
بیشتر از ماه ژوئیه 2023 )تیرماه-مردادماه( 
بوده اســت. همچنین تولید هشت عضو این 
سازمان در دوره مورد بررسی با افزایش همراه 
بوده است که بیشترین افزایش تولید با 1۴3 
هزار بشکه مربوط به جمهوری اسلامی ایران 

بوده است.
ایــران، ونزوئــلا و لیبــی از توافــق کاهش 
عرضه ائتلاف تولیدکنندگان عضو ســازمان 
کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( و غیراوپک 
)اوپک پلاس( معاف هستند. قیمت نفت خام 
ســنگین ایران بر اســاس تازه ترین گزارش 
ماهانه اوپک، در ماه اوت نســبت به ماه ژوئیه 
سال 2023 میلادی شــش دلار و 10 سنت 

معادل ۷.5 درصد کاهش یافته است.
 قیمت نفت خام ســنگین ایران در ماه اوت 
2023، ۸1 دلار و ۴۸ سنت ثبت شد، در حالی  
که این رقم در ماه ژوئیه 2023، ۸۷ دلار و 5۸ 
سنت برای هر بشکه بود. میانگین قیمت نفت 
خام سنگین ایران در سال 2022 میلادی ۸5 
دلار و 5۹ سنت بوده، قیمت سبد نفتی اوپک 
هم در ماه اوت 2023 به ۸۷ دلار و 33 سنت 
برای هر بشکه رسید که شش دلار و 2۷ سنت 

)۷.۷ درصد( بیشتر از ماه ژوئیه 2023 است.
بر اســاس تازه ترین گزارش ماهانه دبیرخانه 
اوپک )ســپتامبر(، تقاضای جهانی نفت خام 
برای سال 2023 میلادی بدون تغییر نسبت به 
برآورد پیشین )گزارش ماه اوت( با دو میلیون 
و ۴۴0 هزار بشکه افزایش روزانه همراه خواهد 
بود. مجموع تقاضای نفت جهان برای ســال 
2023 میلادی 102 میلیون و 60 هزار بشکه 
پیش بینی شده است، در حالی که در برآورد 
ماه گذشــته این رقم 102 میلیون و 10 هزار 

بشکه اعلام شده بود.
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کارشناسان اقتصاد ایران معتقدند، با اتفاقات اخیر 
در بازار ارز و طلا، ســوداگران از بازار خارج شده و 
همین مسئله نیز باعث بیشتر قیمت دلار در بازار 
شده اســت. به گزارش فارس، بازار ارز این روزها 
بازهم کاهشی شده و سوداگرانی که تا هفته قبل 
از هر موضوعی برای افزایش قیمت دلار استفاده 
می کردند، از بازار خارج شده اند و همین موضوع 
نیز باعث شده بخش زیادی از تقاضای بازار کاهش 

یابد.
معامله گران می گویند، دو خبر باعث شد تا قیمت 
دلار از مقاومــت ۴۹ هــزار و 350 تومان فاصله 
بگیرد و کاهشی شود. اول اینکه دوشنبه اولین روز 
نشست شورای حکام بود و بدون اینکه قطعنامه 
علیه ایران صادر شود، نشست پایان پیدا کرد. خبر 
دوم از آسوشــیتدپرس بود که اعلام کرد، بایدن 
دســتور معافیت تحریمی برای انتقال 6 میلیارد 
دلار از دارایی مسدود شده ایران از کره جنوبی به 
قطر را صادر کرده است. علاوه بر این که این خبرها 
باعث شــدند قیمت دلار کاهش پیدا کند یک اثر 
دیگر هم در بازار داشت. این خبرها افزایشی ها یا 

سوداگران را هم از بازار خارج کرد.

پیش بینی سوداگران اشتباه بود
همین ابتدای هفته ســوداگران تــلاش کردند، 
تا نرخ ارز را بــه 50 هزار تومان برســانند. اما نه 
تنها در این موضوع موفــق نبودند، بلکه نرخ دلار 

به مقاومت هــا واکنش نشــان داد و به کانال ۴۸ 
هزار تومان نیز بازگشت. حتی قیمت دلار هرات 
به بالای ۴۹ هــزار و 350 تومان هــم رفت. بعد 
از این ســقف، اکثر تحلیلگران تصــور می کردند 
قیمت به روند صعودی برگشــته و همچنان بالا 
 می رود، آن ها حتی هــدف دلار را 50 هزار تومان 

می دانستند.
این تحلیل ها باعث شــد تا آماتورها تصور کنند 
روند دلار واقعا صعودی اســت و به عنوان خریدار 
وارد بازار شدند و بازار هم به دلیل افزایش تفاضا 
یک افزایش قیمت را تجربه کرد. اما در ادامه قیمت 
کاهش یافت تا تمام تحلیل ها اشتباه از آب دربیاید. 
طی دو روز گذشته و با انتشار اخبار درباره آژانس 
و پول های بلوکه شده، نرخ ارز بازهم کاهشی شد.

سیگنال کاهشی درهم و هرات به دلار
دلار مرز مقاومتی ۴۹ هزار و 350 تومان را از دست 
و تا مرز حمایتی ۴۸ هزار و ۸00 تومان پایین آمد. 
در کنار دلار، بازار درهم نیز نزولی بود. آن طور که 
معامله گران می گفتنــد، قیمت درهم افت تقریباً 
100 تومانی را ثبت کرد و بیــن 13 هزار و 630 

تومان تا 13 هزار و 650 تومان به فروش رسید.
قیمت دلار هرات در روز سه شنبه ۴۹ هزار و ۴00 
تومان شروع به کار کرد و با کاهش به حمایت ۴۹ 
هزار و 200 تومان خورد و در همین محدود آرام 
گرفت. این در حالی بود کــه قیمت دلار فردایی 

هرات در کاهش از نقدی ســبقت گرفت و تا ۴۹ 
هزار و 100 تومان کاهش داشت.

 اخبار منفی هم روند بازار ارز را صعودی 
نمی کند

محمد صادقی، کارشــناس اقتصاد ایران درباره 
روند این هفته بازار ارز گفت: افزایش نرخ دلار در 
روز شــنبه بخاطر تعطیلات اربعین بود که بعد از 
تعطیلات تقاضای انباشــته هفته گذشته در این 
هفته به بازار آمد. این کارشــناس اقتصادی ادامه 
داد: فضــای روانی بازار با اخبــار توافق و افزایش 
تحــرکات دیپلماســی دولت، موجب شــده تا 
نقدی کار بیش از دوماه از بازار چشم بردارد. از نظر 
آن ها تا تعیین تکلیف توافقات بین المللی و تمام 

شدن اثر آن، بازار نوسان بلندی ندارد.
وی افزود: در این بین حتــی اگر خبر منفی بیاید 
نمی تواند تاثیر خاصی در بازار داشته باشد و نهایتا 
یک نوسان افزایشــی خواهد بود و نرخ ها دوباره 
کاهشی خواهند شد، چرا که بیش از دو ماه است 
که سوداگران منتظر بزرگ کردن رخدادی برای 
افزایش قیمت هستند و این روزها ناامیدتراز قبل 

از بازار خارج شده اند.

 بدشانسی دو طرفه طلا
طلای داخلی که تحت تأثیر قیمت اونس جهانی 
طلا و دلار داخلی است از دو طرف بدشانسی آورد 

و با از دســت دادن حمایت دلار،  افزایش بدبینی 
ها باعث شد تا عرضه کنندگان طلا باعث کاهش 
قیمت طلا شوند.  در این بین انس جهانی طلا نیز 
کاهش قیمت را تجربه می کند و در حال دســت 

و پنجه نرم کردن با حمایت 1۹10 دلاری است.
در معاملات قیمت ســکه کانال 2۸ میلیون را از 
دست داد و به 2۷ میلیون و ۸50 هزار تومان رسید. 
نکته قیمتی سکه شــکاف یک میلیونی خرید و 
فروشش بود که نشــان می دهد در بازار ترس از 

ریزش وجود دارد.
ســکه در حال حاضر نزدیک مــرز مقاومتی 2۷ 
میلیون و ۸00 هــزار تومان قــرار دارد و اگر این 
مقاومت بشکند احتمال عقب نشینی تا مرز مهم 
2۷ میلیــون و 500 هزار تومان وجــود دارد؛ در 
غیر این صورت ســکه می تواند به تدریج به کانال 
2۸ میلیون تومان ســرک بکشــد. قیمت واقعی 
ســکه برای بازار امروز چهارشنبه 22 شهریورماه 
در حدود 22 میلیون و 3۴5 هزار تومان است که 
نســبت به قیمت نقدی در بازار 5 میلیون و 50۴ 

هزار تومان فاصله را نشان می دهد.
در طلای آبشده هم کاهش بیشتر بود و دلیل آن 
کاهش همزمان انس و دلار بود که حباب طلا را کم 
کرد. معامله گران تکنیکال معتقدند طلای آبشده 
حمایت 10 میلیون و 30 تــا ۸0 هزار تومان را در 
مسیر کاهش دارد و اگر از دست برود حمایت مهم 

آبشده ۹ میلیون و 500 هزار تومان خواهد بود.

مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران از 2 برابر 
شدن نوســازی بافت فرســوده در دولت سیزدهم 
خبر داد و گفت: 10 میلیون نفر در 2.۷ میلیون واحد 
مسکونی ناپایدار ســکونت دارند. محمد آیینی در 
همایش سازندگان و انبوه سازان با محوریت صنعتی 
ســازی و پروژه های نهضت ملی مسکن با یادآوری 
اینکه 15 درصد ســهمیه نهضت ملی مسکن برای 
بافت های فرســوده در نظر گرفته شده است، اظهار 
کرد: این یعنی سالانه 150 هزار واحد در این بافت ها 
احداث شود که با این کار، یک اقدام جهادی صورت 

خواهد گرفت.
وی با بیان اینکه بالاترین آمار نوسازی بافت فرسوده 
به سال ۹0 با ســاخت ۹۴ هزار برمی گردد، افزود: در 
دولت قبل به طور متوسط 30 تا 3۴ هزار واحد ساخته 
شده است اما در دو سال دولت سیزدهم این رقم به 60  
هزار واحد رسیده است. البته معتقدیم ظرفیت بسیار 

بیشتری در بافت های فرسوده وجود دارد.
معاون وزیــر راه و شهرســازی با بیــان اینکه جان 
هموطنان ما که در بافت های نابسامان ساکن هستند 
به شدت در خطر است گفت: قریب 2 میلیون و ۷00 
هزار واحد ناپایدار در کشور داریم و 10 میلیون نفر در 
این بافت ها ساکنند اگر زلزله ترکیه در تهران اتفاق می 
افتاد 500 هزار نفر کشته داشتیم این در حالی است 
که ترکیه نوسازی کرده و کشته هایش را به 10 درصد 
رسانده بود. وی ادامه داد: در این دولت به این نتیجه 
رسیدیم که نوسازی بافتها را مردمی سازی کنیم چون 
زمین و ملک متعلق به مردم است و فقط باید کاری 
کنیم که مالکان با انبوه سازان همکاری کنند. مردم 
در بافت های فرسوده توانایی خودبه خودی نوسازی 
ندارند از سوی دیگر انبوه ســازان و توسعه گران هم 
چون توجیه اقتصادی برایشان ندارد ورود نمی کنند .

وی ادامه داد: برای اینکه این فضا شــکل بگیرد که 
انبوه ســاز ورود کند وارد تدوین و اجرای بسته های 
تشویقی مختلف شدیم که این بسته ها را با کمک خود 

سازندگان تدوین کردیم اما به جای اینکه در ولنجک 
و سعادت آباد بسازند در پامنار و دروازه غار باید ساخت 

و ساز صورت گیرد.
مدیرعامل بازآفرینی شــهری افــزود: با نگاه مثبت 
بذرپاش به این موضوع و اینکه آمادگی داریم که هر 
راهکاری که ایجاد انگیزه در انبوه ســاز کند تصویب 
کنیم، این طرح بــه پیش می رود، مثــلا دو طبقه 
تشویقی به انبوه ساز داده ایم یا پارکینگ در فضای 
روباز باشد یا بالکن جز تراکم نباشد. در 132 شهر آمار 
افزایشی صدور پروانه ساخت در بهار امسال نسبت به 
بهار گذشته داریم آن هم در سالی که با مشکل بیمه 
کارگران ساختمانی مواجه بودیم و 20 تا 30 درصد 
هزینه پروانه ساخت افزایش یافت و مشکل دیگر عم 
همکاری بانک ها در اعطای تسهیلات بود؛ در تهران 
میزان صدور پروانه 3.5 برابر شده است و 1۴۷ واحد 

در دست ساخت است.
آیینی تصریح کرد: به شهرداری ها هم اجازه دادیم 
بسته تشویقی خود را در کمیســیون ماده 5 تدوین 
کنند و نیازی به تصویب در شورای عالی شهرسازی 
و معماری نباشد. مکانیزم نظارتی را هم داریم که اگر 
شهرداری ها مصوبه شورای عالی شهرسازی در ارائه 
بسته های تشویقی را اجرا نکردند، دادستانی ها پای 

کار می آیند.
آئینی بیان کرد: بســته دیگر تشویقی در بافت های 
فرسوده هم این شد که می توان از تسهیلات بانکی 
استفاده کرد بدون اینکه نیازی به شرایط ۴ گانه نهضت 
ملی مسکن باشد یعنی نیاز نیست فرم »ج« متقاضی 
سبز باشد امروز ۴ هزار واحد به بانک صادرات معرفی 
کردیم. سال گذشته 3۸ هزار واحد به بانک مسکن 
معرفی کردیم که تنها 10 تا 12 هزار واحد پشــت 
خط داریم امسال هم چند هزار واحد جدید معرفی 
می شــود نرخ ســود هم 10 تا 12 درصد است رقم 
 تسهیلات هم از 150 به 1۸5 میلیون تومان افزایش 

یافته است.

معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی با تبیین اقدامات 
انجام شده در نظام مالیاتی در راستای تسهیل تمکین 
مالیاتی در کشــور، گفت: روش حسابرسی مبتنی 
بر ریســک به شــکل گیری نوعی حس اعتماد بین 
مؤدی و ســازمان امور مالیاتی منجر شده است. به 
گزارش سازمان امور مالیاتی ایران، »سید محمدهادی 
سبحانیان« در ســفر به گرجســتان و با حضور در 
چهارمین کنفرانس بریتاکوف در شهر تفلیس این 
کشور، طی ســخنانی به تبیین اقدامات انجام شده 
در نظام مالیاتی ایران در راســتای تسهیل تمکین 
مالیاتی پرداخت و اظهار داشت: در این زمینه کار خود 
را با انجام اصلاحاتی در قانون مالیات های مستقیم 
آغاز کردیم، ضمن اینکه تصویــب قانون پایانه های 
فروشگاهی و ســامانه مؤدیان نیز راه را برای ارتقای 

تمکین مالیات بر ارزش افزوده گشود.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور در این کنفرانس 
با بیان اینکه پس از اصلاح قانون پایانه فروشــگاهی 
باید قانون مالیات بر ارزش افــزوده را به طور متناظر 
اصلاح می کردیم، اضافه کرد: اتوماسیون و ساده سازی 
فرآیندهــای مالیاتــی گام های لازم بعــدی برای 

مدرن سازی نظام مالیاتی بود.
وی در ادامه با اشاره به اینکه هدف عمده ما از اصلاح 
قانون مالیات های مستقیم، پذیرش اظهارنامه های 
مالیاتی و اجرای سیستم حسابرسی مبتنی بر ریسک 
بود، افزود: پیش تر، همچون بسیاری از سایر کشورها 
همه اظهارنامه های مالیاتی را حسابرسی می کردیم، اما 
حرکت به سوی حسابرسی مبتنی بر ریسک به اصلاح 
قانون مالیات های مستقیم در سال 13۹۴ انجامید 
و بدین ترتیب مجاز شدیم اظهارنامه های مالیاتی را 

بدون رسیدگی به همه آنها بپذیریم.
معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی، صرفه جویی در 
وقت، پول و انرژی را دستاورد حسابرسی مبتنی بر 
ریســک عنوان کرد و ادامه داد: سازمان امور مالیاتی 
کشور استانداردها و شــاخص هایی را برای انتخاب 

اظهارنامه های پر ریسک به منظور حسابرسی تعیین 
کرد که این شاخص ها مودیان منتخب و پر ریسک را 
تشویق کرد رفتار خود را به گونه ای تغییر دهند که در 

سال های بعد برای حسابرسی انتخاب نشوند.
ســبحانیان با اشــاره به اینکه از عهده حذف روش 
تشــخیص علی الرأس و مطالبه مالیــات بر مبنای 
اطلاعات مالیاتی ملموس برآمدیم، اظهار داشــت: 
براساس اصلاح قانون مذکور توانستیم برای مؤدیان 
فاقد اظهارنامه بر اســاس فعالیت های کسب وکار و 
اطلاعات جمع آوری شده از آنان اظهارنامه برآوردی 
تهیه کنیم. وی افزود: با انجام حسابرســی مبتنی بر 
ریسک و عدم نیاز به بررسی و تشخیص اظهارنامه های 
مالیاتی، هم در وقت مأموران مالیاتی صرفه جویی شد 
و هم به تسریع فرآیند وصول مالیات از طریق اجتناب 
از حسابرسی همه مؤدیان مالیاتی انجامید که انجام این 
روش نوعی حس اعتماد بین مؤدی و سازمان مالیاتی 
را در پی داشت. رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور 
گفت: ایجاد پایگاه داده  مالیاتی نیز در اصلاحیه قانون 
مالیاتی پیش بینی شده بود که به سیستم حسابرسی 
مبتنی بر ریسک، بهبود فرآیندهای تشخیص و تولید 
اظهارنامــه برآوردی کمک بســیاری کرد و موجب 
تشویق مؤدیان برای اجتناب از کم ابرازی درآمدهای 
آنان و ارائه داده های معقول در اظهارنامه های خود شد 
که در مجموع به بهبود و تسهیل رابطه میان مؤدی و 

سازمان امور مالیاتی انجامید.
سبحانیان در انتهای ســخنرانی خود در کنفرانس 
بریتاکوف با بیان اینکه در نتیجه اقدامات یاد شده، رشد 
درآمدهای مالیاتی برای تأمین درآمدهای عمومی 
دولت در دو ســال گذشــته حدود 60 درصد بوده 
است، خاطرنشان کرد: در همین مدت تعداد مودیان 
مالیاتی در حوزه اصناف و مشاغل از 2 میلیون و ۹00 
هزار نفر به حدود 6 میلیون نفر رسیده است. مالیات 
ابرازی اشخاص حقیقی حدود سه برابر و مالیات ابرازی 

اشخاص حقوقی حدود 60 درصد رشد داشته است.

با کاهشی شدن قیمت دلار و طلا تحقق یافت

خروج سوداگران ارزی از بازار 

درآمدهای مالیاتی در دو سال گذشته ۶۰ درصد رشد یافتنوسازی بافت فرسوده در دولت سیزدهم ۲ برابر شد

گروه اقتصاد ایران وجهان
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مدیرعامــل اتحادیه تعاونی ماهیان ســردآبی گفت: 
برآورد ها حاکی از آن است که تا پایان سال تولید قزل آلا 
به ۱۱۰ تا ۱۱۵ هزار تن برسد. آرش نبی زاده، مدیرعامل 
اتحادیه تعاونی ماهیان سردآبی گفت: قیمت کنونی هر 
کیلو قزل آلا سرمزرعه ۱۳۵ تا ۱۴۰ هزار تومان و عمده 
فروشی های تهران ۱۴۵ هزار تومان است، در حالیکه 
بنابر قیمت تمام شــده، نرخ منطقی هر کیلو قزل آلا  

سرمزرعه را ۱۵۰ هزار تومان اعلام کرده ایم. به گفته او، 
برآورد می شود که امسال تولید قزل آلا به ۱۱۰ تا ۱۱۵ 
هزار تن برسد که نسبت به مدت مشابه سال قبل تفاوت 
معناداری ندارد. نبی زاده ادامه داد: با وجود اثر شرایط 
بازار داخل بر میزان تولید، کماکان در آب های شیرین 
رتبه سوم در دنیا را دارا هســتیم.  مدیرعامل اتحادیه 
ماهیان سردآبی سرانه مصرف قزل آلا  به ازای هر نفر را 

۱.۵ کیلو در سال اعلام کرد و گفت: این میزان مصرف 
نسبت به جایگاه تولید، رقم پایینی اســت. او درباره 
آخرین وضعیت صادرات قزل آلا گفت: برآورد ها حاکی 
از آن است که صادرات قزل آلا تا پایان سال به ۸ تا ۱۰ 
هزار تن برسد. اکنون عمده صادرات به کشور های عربی، 
روسیه، جمهوری آذربایجان و ارمنستان در حال انجام 

است و به اروپا علی رغم تقاضا، شرایط صادرات نداریم.

سخنگوی کمیســیون اجتماعی مجلس گفت: 
مصوبه بیمه کارگران ســاختمانی )اعاده شــده 
از شــورای نگهبان( مورد بررســی قرار گرفت و 
ایراداتی که هم از سوی این نهاد و هم شورای عالی 
نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام به آن وارد 
دانسته شده بود، رفع شــد.  طرح اصلاحیه ماده 
۵بیمه کارگران ساختمانی، بارها بین کمیسیون 

اجتماعی و صحن رد و بدل شده است. این طرح 
اواخر سال گذشته مصوب شد و بعد از عبور از سد 
شورای نگهبان، بالاخره به عنوان قانون برای اجرا 
ابلاغ شد. حسین گودرزی،سخنگوی کمیسیون 
اجتماعی به خانه ملت گفت:در نشســت روز سه 
شــنبه امروز، مصوبه بیمه کارگران ساختمانی 
)اعاده شــده از شــورای نگهبان( مورد بررسی 

قرار گرفــت و ایراداتی که هم از ســوی این نهاد 
و هم شــورای عالــی نظارت مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام به آن وارد دانســته شده بود، رفع 
شد، همچنین بر اساس اصلاحات اعمال شده با 
افزایش سقف 29.۵ درصد به ۳۰درصد مجموع 
عوارض صــدور پروانــه به عنوان ســهم مالک، 

کارگران تحت پوشش بیمه قرار خواهند گرفت.

وزیر راه و شهرسازی گفت: گمرک ایران در پایانه 
مرزی آســتارا برای پیگیری و رفــع چالش ها و 
مسائل موجود مستقر می شود. مهرداد بذرپاش، 
وزیر راه و شهرسازی و رئیس کمیسیون مشترک 
اقتصادی ایــران و آذربایجان طــی گفت وگوی 
تلفنی با شاهین مصطفی یف معاون نخست وزیر 
جمهوری آذربایجان، پروژه های مشــترک میان 

دو کشور و موضوعات مطرح شده در جلسه قبلی 
این کمیسیون را مورد بررسی و پیگیری قرار داد.

بذرپاش ضمن شنیدن گزارشی از روند پیشرفت 
پروژه های مشترک دو کشور از جمله پل آغبند، 
پایانه مرزی و سد خدافرین از سوی معاون نخست 
وزیر آذربایجان گفت: دستورات لازم در راستای 
سرعت بخشی پروژه ها به دستگاه های زیرمجموعه 

وزارت راه و شهرسازی ابلاغ و مقرر شد هیاتی با 
اســتقرار در محل این پروژه ها به بررسی و رفع 
چالش های موجود اقدام کند. رئیس کمیسیون 
مشــترک اقتصادی ایران و آذربایجان در ادامه 
اظهار کرد: همچنین گمرک ایران در پایانه مرزی 
آســتارا برای پیگیری و رفع چالش ها و مســائل 

موجود مستقر می شود.

ایرانشــاهی گفــت: در حــال حاضــر تعــداد 
صندوق هــای ســرمایه گذاری فعــال در بازار 
 سرمایه به ۴۰۸ رسیده اســت که انواع مختلفی 

دارند.
ایرانشــاهی، رئیــس مرکــز نظــارت بــر 
صندوق های ســرمایه گذاری ســازمان بورس 
گفت: ســازمان بورس و اوراق بهادار بر اســاس 

»دستورالعمل تأســیس و فعالیت صندوق های 
ســرمایه گذاری« درخواســت های متقاضیان 
 واجــد شــرایط را بررســی و بــه آن ها پاســخ 

می دهد.
این مقام مســئول گفت: در حــال حاضر تعداد 
صندوق هــای ســرمایه گذاری فعــال در بازار 
ســرمایه به ۴۰۸ رســیده اســت که این تعداد 

 صنــدوق های ســرمایه گذاری انــواع مختلفی 
دارند. او در ادامه بیان کرد: این صندوق ها مشتمل 
بر ۱۸ نوع صندوق سرمایه گذاری از جمله در اوراق 
بهادار با درآمد ثابت، مختلط، در سهام، اختصاصی 
بازارگردانی، در اوراق بهادار مبتنی بر کالا، املاک 
و مستغلات، خصوصی، جســورانه، پروژه ای و ... 

هستند.

بر اســاس اعلام معاونت تعاون وزارت تعاون و 
رفاه اجتماعی تعداد تعاونی های زنان در دولت 
سیزدهم با رشد هفت درصدی به ۸۸2 تعاونی 
رسیده اســت. امروز ســازمان های  بین المللی، 
تشــکیل تعاونی های زنان را به  عنــوان یکی از 
راهبردهای اساسی کاهش نابرابری ها و افزایش 
مشــارکت در کلیه امور اقتصادی و اجتماعی به 

دولت ها توصیه می کنند.
در کشور ما نیز طی یک دهه گذشته بنگاه های 
کوچک و متوسط بسیاری با عنوان تعاونی زنان 
در کشور تاسیس و با اقبال خوبی همراه شدند.این 
تعاونی ها در گرایش های  مختلف اعم از تولیدی، 
توزیعی و خدماتی فعالیت کرده و عمده تولیدات 
آن ها در حوزه  خدمات، کشاورزی، صنایع غذایی، 
صنایع  دســتی، گلیم، فرش دستباف و گیاهان 

دارویی بوده است.
در حال حاضر ۱۰ هزار تعاونی زنان در کشــور 
وجود دارد که نشانگر فعالیت زنان در مشارکت 
اقتصادی اســت.برابر آمارها در دولت سیزدهم 
۸۸2 تعاونی زنــان با بیــش از ۸۰۰۰ نفر عضو 
تشکیل شده اســت. آنطور که مهدی مسکنی ـ 
معاون امور تعاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
گفته است در دولت سیزدهم تعداد تعاونی های 
زنان به بیش از ۸۸۰ تعاونی رسیده که نسبت به 

سنوات گذشته رشد ۷ درصدی داشته است.
وی با بیان اینکه ۷۰ درصد اعضای تعاونی های 
زنــان را خود زنان تشــکیل می دهنــد، افزود: 
برخلاف باور برخــی که تصــور می کنند زنان 
نمی توانند در حــوزه صنایع ورود کنند، نزدیک 

به ۶۰ درصد تعاونی های زنان، صنعتی هستند. 
پیشتر خاطره استادرضایی  ـ رئیس کمیسیون 
بانوان اتاق تعاون ایــران درباره آمار تعاونی های 
زنان در کشــور گفته بود ۱۰ درصد تعاونی های 
فعال کشور و معادل 9۸۰۰ تعاونی را تعاونی های 

زنان به خود اختصاص داده اند.
در حال حاضر تعاونی های زنان نقش بســزایی 
در رشد و توسعه اقتصاد، تولید ناخالص داخلی، 
اشــتغالزایی و درآمدزایی دارند. ســیر تاریخی 
فعالیت بانوان در ایران نشــان می دهد که زنان 
از دیرباز در زمینه های مختلف از صنایع دستی 
و مشــاغل هنری گرفته تا تولید فرش دستباف 
و امور باغی و کشــاورزی فعالیت داشته و سهم 
بسزایی از تولید و اشــتغال خُرد و خانگی را در 

قالب تعاونی ها به خود اختصاص داده اند.
پرداخت تســهیلات قرض الحســنه به اعضای 
شــرکت های تعاونی زنان از محــل منابع بانک 
توســعه تعاون، حمایــت مالی در قالــب وام و 
کمک بلاعوض با هدف توســعه بــازار و حضور 
در نمایشــگاه های داخلی و بین المللی از جمله 
برنامه هــای حمایتــی معاونت امــور تعاون از 

تعاونی های زنان بوده است.
بی تردید با حمایت از شــرکت  های تعاونی زنان 
و تسهیل ورود آنها به بازار، زمینه توسعه بازار و 
پایداری کسب و کار ایجاد می شود و بازاریابی و 
بازارسازی، فراهم کردن امکان فروش محصولات 
تولیدی و توانمندسازی زنان به ویژه در مناطق 
محروم در توسعه اقتصادی، رونق تولید و بهبود 

معیشت و درآمد خانوارها اثرگذار است.

عضو هیئــت مدیره انجمن ســی ان جی کشــور 
گفت: عدم توجــه دولت ها به ایجاد توســعه پایدار 
در صنعت ســی ان جی و خارج شــدن آن از کانون 
توجــه آنهــا، یکــی از مهم ترین دلایــل مصرف 
 بــالای بنزیــن و تبدیل شــدن مجدد کشــور به 

واردکننده بنزین است.
رضا نیکزاد درباره چالش های اســتفاده از سوخت 
سی ان جی در کشور اظهار داشت: توسعه کمی و کیفی 
آنگونه که در حوزه عرضه سوخت سی ان جی با احداث 
حدود 2۵۰۰ جایگاه در کشور مورد اهتمام و توجه 
دولت ها بوده، متاسفانه در حوزه تقاضا مورد توجه قرار 
نگرفته چنانکه مصرف این سوخت پاک و ملی بنا بر 
آمارهای موجود از سال ۱۳92 تاکنون و پس از قریب 
به ۱۰ سال تغییری نداشته، حال آنکه مجاری عرضه 
سی ان جی کشور با کمتر از نیمی از ظرفیت نامی عرضه 

خود در حال فعالیت است.
وی افزود: متاسفانه در حوزه تقاضا شاهد هیچ گونه 
پیشرفتی در ۱۰ ســال اخیر نبوده ایم چه اینکه این 
حوزه هم نیازمند توسعه کیفی با تبدیل ناوگان توسط 
سیســتم های به روز نســل ۴ به جای سیستم های 
منسوخ فعلی نسل ۱ بوده و هم نیازمند توسعه کمی 

سالانه در تعداد کل تبدیل ناوگان است.
عضو هیئــت مدیره انجمن ســی ان جی کشــور 
تصریح کرد: علیرغم وجود این عدم توازن شــدید و 
نگران کننده در حوزه عرضه و تقاضا و هشدار چندین 
مرتبه ای فعــالان این صنف به مســئولین ذیربط، 
متاسفانه کماکان شاهدیم که اقدام موثری برای رفع 

این عدم توازن صورت نمی گیرد.
وی گفت: در وضعیتی که مشکل اصلی این صنعت 

بایستی در حوزه تقاضا جستجو شــود، در آخرین 
اصلاحیه مصوبه شــورای اقتصاد حدود ۸2 میلیون 
دلار بودجه جهت احداث ۴۰۰ جایگاه ســی ان جی 
جدید اختصاص یافته اســت که با عقد تفاهم بین 
شــرکت ملی پالایش و پخــش فرآورده های نفتی 
کشــور و قرارگاه خاتم الاوصیا )ع(  و شرکت صنایع 
هواپیماسازی )هسا( در حال پیگیری جهت اجراست و 
همانطور که پیشتر عنوان شد، جایگاه های سی ان جی 
موجود با کمتــر از نیمی از ظرفیــت نامی خود در 
حال سرویس دهی هستند. در حالی که برای ایجاد 
توسعه پایدار در صنعت ملی سی ان جی، بسیار بهتر 
خواهد بود احداث جایگاه های جدید از دســتور کار 
 خارج و بودجه آن صرف ایجاد توسعه کمی و کیفی 

در حوزه تقاضا شود.
نیکزاد تاکید کرد: جالب تر آنجاســت که نسخه اول 
مصوبه شورای اقتصاد در سال ۱۳9۸، صرفا مختص 
ایجاد توســعه در حوزه تقاضا بود ولی متاســفانه با 
تغییراتی که در آن اعمال شــد سقف تبدیل ناوگان 
به میــزان قابل توجهی کاهش یافــت و به ازای این 
کاهش، احداث جایگاه هــای جدید به مصوبه اضافه 
شد. انجمن صنفی سی ان جی کشور طی مکاتبات 
متعدد با ارگان های ذیربط مراتــب اعتراض خود را 
نســبت به نحوه اجرای مصوبه مذکور اعلام داشته 
و امید اســت در ویرایش های بعدی آن نســبت به 
اعمال اصلاحات مدنظر فعالان صنف اقدام شــود و 
ضمن جلوگیری از هدر رفتن بیت المال، زمینه های 
موثر ایجاد توســعه پایدار کمی و کیفی در صنعت 
ســی ان جی علی الخصوص در عرصه تقاضا، بیش از 

پیش فراهم شود.

در نشست تبیینی باشــگاه کارآفرینان نوجوان 
مقرر شــد به عنوان اولیــن گام، کمیته اجرایی 
در اســتان  ها با ارکان مندرج در دستورالعمل 
تشــکیل و فرآیند اجرای باشــگاه آغاز شــود. 
۱۶مرداد ماه ســال جاری بود که دستورالعمل 
جدید برگزاری باشــگاه کارآفرینان نوجوان با 
رویکرد افزایش اشــتغال  پذیری و آماده  سازی 
افراد برای ورود موفق به عرصه کسب و کار توسط 
امید ملک مدیرکل دفتر توسعه نهادهای اشتغال 
و هدایت نیروی کار به ادارات کل تعاون، کار و رفاه 

اجتماعی استان ها ابلاغ گردید.
آموزش مهارت  های نرم کارآفرینانه جهت ایجاد 
و تقویت رویکرد و نگرش خـلاقانه و نوآورانه در 
نوجوانان از اهـداف اصلی این طـرح می باشد. بر 
اساس این دســتورالعمل با نظارت ادارات کل 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی اســتان  ها، برگزاری 
باشگاه توسط بخش خصوصی و در مدارس نیز با 
همکاری اداره کل آموزش و پرورش استان انجام 

خواهد شد.
با توجه به ابلاغ دستورالعمل باشگاه کارآفرینان 
نوجوان با رویکرد افزایش اشتغال پذیری و لزوم 
تببین موضوع برای همکاران محترم ادارات کل 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی اســتان ها به منظور 
اجرای صحیح دستورالعمل، نشست تبیینی به 
صورت مجازی در روز سه شنبه مورخ 2۱ شهریور 
ماه ســال جاری با حضور مدیرکل دفتر توسعه 
نهادهای اشتغال و هدایت نیروی کار، سرپرست  

موسسه کار و تامین اجتماعی برگزار شد.
 دفتر توسعه نهادهای اشتغال و هدایت نیروی کار 

اعلام کرد: با توجه به ابلاغ دستورالعمل باشگاه 
کارآفرینان نوجوان با رویکرد افزایش اشــتغال 
پذیری و لــزوم تببین موضوع بــرای همکاران  
ادارات کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان ها 
به منظور اجرای صحیح دســتورالعمل، نشست 
تبیینی به صورت مجازی در روز سه شنبه مورخ 
2۱ شهریور ماه ســال جاری با حضور مدیرکل 
دفتر توسعه نهادهای اشتغال و هدایت نیروی کار، 
سرپرست محترم موسسه کار و تامین اجتماعی،  
همکاران  حوزه کارآفرینی و اشتغال در ستاد و 
ادارات کل استان ها و نمایندگان موسسه کار و 

تامین اجتماعی در استان ها برگزار شد.
در این نشست ضمن تشــریح اهداف و کلیات 
موضوع، نقش موثر ادارات کل در پیشبرد بهتر 
فرایند باشگاه بر اساس دستورالعمل جدید و اجرا 
از طریق دو مسیر )بخش خصوصی و مدارس( و 
همچنین نقش موسســه کار و تامین اجتماعی 
در اجرای این طرح در راســتای تربیت مربی و 
پشتیبانی فنی و اجرایی تبیین شد. موضوعات 
اطلاع  رســانی و انجام فعالیت  هــای ترویجی 
و تبلیغی، تســهیل در صــدور موافقت نامه های 
برگزاری باشگاه، افزایش کمی و کیفی دوره  های 
آموزشی، استفاده از ظرفیت انجمن  های استانی 
مراکز مشــاوره و خدمات کارآفرینی، تعامل با 
آموزش و پرورش اســتان از اهم موارد مطروحه 

در این نشست بود.
 مقرر گردید به عنوان اولین گام، کمیته اجرایی 
در اســتان  ها با ارکان مندرج در دستورالعمل 

تشکیل و فرایند اجرای باشگاه آغاز شود.

به گفته مســئولان بانک 
مرکزی، از ابتدای ســال 
تاکنــون ۳۸۵ هــزار نفر 
تسهیلات ازدواج دریافت 
کرده اند، تســهیلاتی که 

برای آن تنها یک ضامن لازم است و اگر متقاضیان 
در این زمینه با مشــکل مواجه شدند می توانند آن 
را به سامانه 2۷۰۶ اعلام کنند. پرداخت تسهیلات 
تکلیفی از جمله وام ازدواج همواره یکی از مسائلی 
بوده که بسیاری از افراد جامعه به ویژه جوانان پیگیر 
آن بودند، اما در این بین برخی از بانک ها با ســنگ 
اندازی های بی مورد کار را دشوار می کردند؛ رئیس 

جمهور هم بارها در این خصوص تذکر داده بود در 
نهایت هم بانک مرکزی برای پرداخت تســهیلات 

تکلیفی وام ازدواج با بانک ها اتمام حجت کرد.
بر همین اساس 2۰ خرداد بانک مرکزی بسته نظارتی - 
اعتباری تسهیل و تسریع وام ازدواج در جهت نظارت 
جدی تر بر پرداخت وام ازدواج را به بانک های عامل 
ابلاغ کرد. پرداخت تســهیلات تکلیفی وام ازدواج 

که صحابی مدیــر اداره اعتبارات بانــک مرکزی در 
خصوص آن اعلام کرد: از 2۰ خرداد و با ابلاغ بســته 
نظارتی- اعتباری رشد منفی تسهیلات قرض الحسنه 
ازدواج در ابتدای امسال به رشد مثبت و فزاینده تبدیل 
شده و انتظار می رود با روند کنونی اعطای تسهیلات 
مزبور، تا پایان امسال کاهش قابل ملاحظه ای در تعداد 

متقاضیان در صف تسهیلات پیش بینی می شود.
او با بیان اینکه از ابتدای ســال تاکنون ۳۸۵ هزار 
نفر به مبلغ ۷۸ هــزار میلیارد تومان تســهیلات 
ازدواج دریافــت کرده اند، افزود: بر اســاس ابلاغ 
قانون بودجه نظام بانکی باید نســبت به پرداخت 
۱۴۴ هزار میلیارد تومان تسهیلات ازدواج تا پایان 
سال اقدام کند و بر این اســاس باید تا به امروز ۶۸ 

هزار میلیارد تومان پرداخت می شد که با همکاری 
بانک ها تاکنونی ۷۸ هزار میلیارد تومان تسهیلات 

به متقاضیان اعطا شده است.
اما در این بین برخی از شــعب بانک هــا علیرغم 
تاکیدات بانک مرکزی در جهت تسهیل پرداخت 
تســهیلات تکلیفی وام ازدواج، مانع تراشــی های 
مختلف دارند؛ مواردی که ساعی یکی از مخاطبان 
باشگاه خبرنگاران جوان در خصوص آن گفت: برای 
شعبه کرج یکی از بانک های دولتی درخواست وام 
ازدواج داشتم روزی که مدارک را به بانک بردم به 
من اعلام شد حتما باید 2 ضامن با گواهی کسر از 
حقوق که نباید بازنشسته زیر ۶۰ سال باشد،  داشته 
باشید وقتی هم اعلام کردم بانک مرکزی یک ضامن 
و حتی بحث سهام عدالت را مطرح می کند به من 
گفته شد هر بانکی شرایط خودش را دارد ولی هیچ 

بانکی یک ضامن را قبول نمی کند.
بحث ضامن بــرای وام ازدواج کــه صحابی مدیر 
اعتبارات بانک مرکزی در خصوص آن گفت: امروزه 
بخش عمده روند افزایشــی پرداخت تســهیلات 
مربوط به پیگیری بانک مرکزی است در حالی که 
در اخذ ضمانت اگر سخت گیری شود، روند پرداخت 
کاهشی می شود. بانک ها نباید بیشتر از یک ضامن 

اخذ کنند. ضامنی که پیش از نیز محمد رضا فرزین 
رئیس کل بانک مرکزی در یکی از جلسات خود با 
مدیران بانک ها اعلام کرده بود: طبق قانون پرداخت 
تســهیلات تکلیفی با یک ضامن باید انجام شود، 
لذا اگر بانکی منابع برای پرداخت تسهیلات ندارد 
آن را اعلام کنــد منتهی معطل کــردن مردم در 
بانک ها به بهانه ضامن صحیح نیست. اما اگر بانک ها 
برخلاف تاکیدات بانک مرکزی عمل کردند تکلیف 
چه می شود؟ نکته ای که مدیر کل اعتبارات بانک 
مرکزی با اشــاره به آن گفت: اگر متقاضیان برای 
دریافت تسهیلات با مشــکل مواجه شدند آن را به 

سامانه 2۷۰۶ اعلام کنند.
در نهایت هم خاندوزی وزیر اقتصاد وعده برخورد با 
برخی از بانک هــا را داد و مطرح کرد: با بانک هایی 
که برای پرداخت تســهیلات شرایط ویژه و خلاف 
مقررات تعیین کنند، برخورد می شــود. به گفته 
مسئولان بانک مرکزی ، پرداخت وام ازدواج امسال 
نسبت سال گذشــته از نظر مبلغ 2۱۰ درصد و از 
حیث تعداد ۱۸9 درصد رشد داشته است؛ پرداخت 
تسهیلاتی اگر مردم با مشکلاتی ا ز سمت بانک ها 
به ویژه در زمینه ضامن مواجه شدند می تواند  آن را 

به سامانه 2۷۰۶ اعلام کنند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

معطل کردن مردم در بانک ها به بهانه ضامن صحیح نیست

تسهیل در پرداخت تسهیلات خرد

آغاز به کار کمیته اجرایی باشگاه کارآفرینان نوجوان در استان هاتوسعه نامتوازن عرضه و تقاضای سی ان جیرشد تعداد تعاونی های زنان در دولت سیزدهم

تولید قزل آلا به ۱۱۵ هزار تن می رسد

استقرار گمرک در پایانه مرزی آستارا رفع ایرادات مصوبه بیمه کارگران ساختمانی

حضور ۴۰۸ صندوق سرمایه گذاری فعال در بازار سرمایه

بار مالی تسهیلات تکیلفی برای شبکه بانکی
کامران ندری کارشناس اقتصادی 

پرداخت وام های مختلف با وجود تاکید دولت به بانک ها مانند وام ازدواج و مسکن چندان مورد اقبال 
بانک ها قرار نگرفته و همچنان از واگذاری تسهیلات به متقاضیان خودداری می کنند، هرچند واگذاری 
وام بدون پشتوانه با توجه به درخواست بســیار زیاد در این زمینه از جمله دلایل اصلی امتناع بانک ها 
در این خصوص است، چراکه بانک ها بر اســاس اعتبار رسمی و نه سیستم دستوری اقدام به واگذاری 
تسهیلات خرد و کلان به متقاضیان می کند و در غیراینصورت تبعات منفی و بار مالی فراوانی برای آنها 

به همراه خواهد داشت. 
براساس قوانین مصوب و ابلاغ شده به بانک ها، شعب بانکی باید وام های ازدواج و ودیعه مسکن را با یک 
ضامن پرداخت کنند، اما همچنان شــعب برخی بانک ها وجود دارند که بدون الزام قانونی متقاضی را 
همچنان مجبور به معرفی تعداد بیشتری ضامن بیشتر از آنچه که مصوب شده است مجبور می کنند. 
هرچند برخی از بانک ها نیز به دلایل مختلف قادر به پرداخت وام نیستند، اما در عین حال دولت از طرق 

مختلف در صدد سرپا نگه داشتن بانک ها است که تبعات منفی بیشتری را به دنبال دارد.
تورم کنونی در کشور در محدوده ۵۰ درصد است و نرخ بهره بانکی هم حداکثر 2۳ درصد است و حتی 
پایین تر از این نرخ هم در سیستم بانکی وجود دارد و صف زیادی برای دریافت این وام ها شکل گرفته 
و بانک ها هم ناچار به سهمیه بندی می شــوند. زمانی که منابع ارزان تمام می شود بانک ها هم ترجیح 

می دهند تا این وام ها را به کارمندان خود بدهند تا به مردم عادی.
بنابراین این گرفتاری بیشتر به دلیل نرخ های دســتوری بوده که به وجود آمده که مداخله در بخش 
حقوق و دســتمزد ها و ممانعت از همخوانی آن با تورم موجود باعث شده تا بانک ها برای ارائه مشوق و 

دادن انگیزه به کارمندان خود این وام ها را به کارمندان خود بدهند.
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پاویون شرکت های دانش بنیان در ششمین نمایشــگاه بین المللی مواد و صنایع 
شیمیایی، تجهیزات و خدمات آزمایشگاهی پاییز امسال در تهران برپا می شود. به 
گزارش صندوق نوآوری و شــکوفایی، ششمین نمایشگاه بین المللی مواد و صنایع 
شیمیایی، تجهیزات و خدمات آزمایشگاهی )CLI ۲۰۲۳( از تاریخ ۳۰ آبان تا ۳ آذر 

۱۴۰۲ در مرکز نمایشگاهی برج میلاد تهران برگزار می شود.
معرفی ظرفیت ها و توانمندی های کشور در حوزه صنایع شیمیایی و آزمایشگاهی از 
ابعاد مختلف اعم از تولید ماشین آلات، مواد اولیه، تجهیزات و خدمات وابسته؛ ایجاد 

ارتباط مستقیم بین تولید و تامین کنندگان مواد و تجهیزات شیمیایی و آزمایشگاهی 
با مصرف کنندگان؛ عرضه آخرین پیشرفت های صنعتی توسط شرکت های پیشرو 

بین المللی از مهم ترین اهداف برگزاری این نمایشگاه عنوان شده است.
مواد شیمیایی صنعتی، مواد شــیمیایی دارویی و آزمایشگاهی، تجهیزات صنایع 
فرایندی، تجهیزات آزمایشگاهی )بالینی - صنعتی - آموزشی(، خدمات آزمایشگاهی، 
 CLI تجهیزات ایمنی و بهداشت صنعتی، گروه های کالایی شرکت کننده در نمایشگاه
۲۰۲۳ هستند. در پاویون شرکت های دانش بنیان در ششمین نمایشگاه بین المللی 

مواد و صنایع شیمیایی، تجهیزات و خدمات آزمایشگاهی که به همت صندوق نوآوری 
و شکوفایی ۱۴۰۲ برپا می شود، شرکت های دانش بنیان ایرانی به عرضه محصولات و 

نمایش توانمندی های خود در حوزه مواد و صنایع شیمیایی می پردازند.
شرکت های دانش بنیان علاقه مند به حضور در این پاویون می توانند در سامانه غزال 
صندوق نوآوری و شکوفایی به نشانی ghazal.inif.ir ثبت نام کنند و جهت کسب 
اطلاعات بیشتر با شماره های ۶۳۱۰۳۳۱۴ -۰۲۱ و ۰۹۹۴۵۸۶۳۸۴۵ )توسعه آینده 

بازار نوآوری ایرانیان( تماس بگیرند.

برپایی پاویون دانش بنیان ها در نمایشگاه مواد و صنایع شیمیایی

فناوری و 
اطلاعات

معاون وزیر ارتباطات:
تلاش وزارت ارتباطات بــرای فراهم کردن اینترنت با 

بهترین کیفیت است
 معاون وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات با تاکید بر اینکه افزایش میزان رضایتمندی 
کاربران اینترنت برای ما یک اصل به شــمار می رود، تصریح کــرد: در وزارت ارتباطات، 

شبانه روزی تلاش می کنیم تا اینترنت را با بهترین کیفیت برای مردم فراهم کنیم.
به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، »محمد جعفرپور« در چهارمین جلسه 
بررسی کیفیت شبکه ارتباطی کشور افزود: پس از انتشار گزارش انجمن تجارت الکترونیک 
تهران و طرح ادعای وجود اختلالات عمدی بر شبکه ارتباطی کشور، برگزاری این سلسه 
جلسات منجر به رفع ابهامات مطرح شده و رسیدن طرفین به یک جمع بندی واحد شده 

است.
مدیرعامل شرکت ارتباطات زیرساخت با اشــاره به اینکه اپراتورها و شرکت ارتباطات 
زیرساخت در این راستا در حال ارتقای ظرفیت شبکه ارتباطی هستند، خاطرنشان کرد: 
در روزهای گذشته نیز شرکت ارتباطات زیرســاخت ارتقاء و جایگزینی تجهیزات را در 

ساعت های کم ترافیک شبانه روز )down time( آغاز کرده است.
در این جلسه، »مجتبی توانگر«  مردم تهران، ری، شمیران، اسلامشهر و پردیس در مجلس 
شورای اسلامی گفت: بر اساس سوالی که از وزیر ارتباطات مطرح کردیم، درباره اختلالات 
در شبکه ارتباطی مباحثی مطرح و بر پایه آن مقرر شد از این پس با حضور فعالان صنف و 

اعضای انجمن تجارت الکترونیک در جلسات هفتگی اقدام به ابهام زدایی شود.
پیش  از این، توانگر و برخی از نمایندگان مجلس ســوالی را از وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات در خصوص »مشکلات ناشی از سرعت و کیفیت پایین اینترنت« مطرح کرده 
بودند که وزیر ارتباطات با حضور در صحن علنی و برنامه سه شنبه های نظارتی مجلس 

توضیحاتی را در این ارتباط ارائه کرد.
همچنین نشســتی با حضور وزیر ارتباطات و نمایندگان مجلسی که خواهان تحقیق و 
تفحص از وزارت ارتباطات بودند در کمیسیون صنایع و معادن مجلس برگزار شد که پس 
از ارائه توضیحات و مستندات توسطاز سوی »زارع پور«، نمایندگان از توضیحات وی قانع 

شدند و طرح موضوع تحقیق و تفحص از وزارت ارتباطات منتفی اعلام شد.
در این جلسه نمایندگان انجمن تجارت الکترونیک تهران و نمایندگان اپراتورهای همراه 

و ثابت، زیرساخت کیفیت شبکه اینترنت کشور نیز حضور داشتند.

کمیته همکاری های مشترک فناوری ایران و کوبا تشکیل می شود
در آستانه سفر معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان به کوبا، رئیس مرکز تعاملات 
بین المللی علم و فناوری معاونت علمی و معاون وزیر علوم و فناوری و محیط زیست کوبا در 
تهران دیدار و گفتگو کردند. به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری، امیرحسین میرآبادی و آرماندو رودریگز در این دیدار که در محل خانه نوآوری و 
فناوری ایران در تهران برگزارشد، ضمن ابراز خرسندی از همکاری میان دو کشور، حوزه ها 

و زمینه های مشترک توسعه همکاری های علمی و فناوری را بررسی کردند.
معاون وزیر علوم و فناوری و محیط زیست کوبا در این جلسه بر جهش خوبی که کوبا در سال 
های اخیر در حوزه نوآوری داشته، اشاره و تاکید کرد که کشور کوبا در حوزه فناوری، نقشه 
راهی را پیش رو دارد و در این مسیر، از تجارب نمونه های جهانی موفق در حوزه فناوری 
بهره می گیرد. وی در این راستا از آمادگی کشور کوبا برای همکاری در حوزه های فناورانه با 
ایران خبر داد. در این جلسه مقرر شد، تا ساز و کارهای اجرایی شدن این همکاری مشخص 
شود و در این راستا، تشکیل کمیته همکاری مشترک میان ایران و کوبا در حوزه فناوری 
در دستور کار قرار گرفت. در نهایت، طرفین اظهار امیدواری کردند که در خلال برگزاری 
جلسات بیشتر، به تدریج موضوعات و زمینه های همکاری مشخص تر و سازو کارهای لازم 

برای اجرایی و عملیاتی شدن این همکاری تعیین شود.

فروش آیفون ۱۲ در فرانسه به دلیل تشعشع بالا متوقف می شود
وزیر اقتصاد دیجیتال فرانسه اعلام کرد: اپل باید فروش مدل آیفون ۱۲ در فرانسه را به 
دلیل سطح تشعشع بالاتر از حد مجاز متوقف کند. ژان نوئل بارو در مصاحبه ای با روزنامه 
لوپاریسین گفت: دیده بان تشعشعات فرانسه )ANFR( پس از انجام آزمایشاتی که نشان 
داد نرخ جذب ویژه )SAR( این گوشی کمی بالاتر از حد مجاز قانونی است، اپل را از تصمیم 
خود برای ممنوعیت فروش آیفون ۱۲ مطلع کرد. بارو گفت که یک به روزرسانی نرم افزاری 
برای رفع مشکلات تشعشعات مرتبط با این مدل که شرکت آمریکایی اپل از سال ۲۰۲۰ 
به فروش گذاشته، کافی است. وی با بیان این که انتظار می رود اپل ظرف مدت دو هفته 
پاسخ دهد، افزود: اگر آنها در این باره کوتاهی کنند، آماده ام دستور فراخوان همه گوشی 
های آیفون ۱۲ که در دست مردم است را صادر کنم. مقررات برای همه از جمله غول های 
فناوری، یکسان است. اتحادیه اروپا محدودیت های ایمنی برای مقادیر SAR مرتبط با قرار 
گرفتن در معرض تلفن های همراه تعیین کرده است که طبق مطالعات علمی می تواند 
خطر ابتلا به برخی از انواع سرطان را افزایش دهد. این دیده بان فرانسوی اکنون یافته های 
خود را به رگولاتورهای سایر کشورهای عضو اتحادیه اروپا، منتقل خواهد کرد. به گفته بارو، 
از لحاظ عملی، این تصمیم می تواند اثر گلوله برفی داشته باشد. بر اساس گزارش رویترز، 
فرانسه در سال ۲۰۲۰، مقرراتی را گسترش داد که خرده فروشان را ملزم می کرد تا مقدار 
تشعشع محصولات را علاوه بر تلفن های همراه، روی بسته بندی های محصولاتی از جمله 

تبلت ها و سایر دستگاه های الکترونیکی نشان دهند.

قطب فناوری تولید »آلومینا« در کشور راه اندازی می شود
رئیس سازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران از راه اندازی قطب تحقیقاتی آلومینا برای 
توسعه فناوری ها و پژوهش های مربوط به تولید و فرآوری ماده آلومینا در کشور خبر داد. 
این سازمان قرار است با راه اندازی مجموعه آزمایشگاهی تحقیقات نیمه صنعتی آلومینا، در 

راستای توسعه فناوری و رفع نیاز صنایع کشور به گریدهای مختلف آلومینا حرکت کند.
حسن زمانیان، معاون وزیر علوم و رئیس سازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران با اشاره 
به راهبردی بودن آلومینا و اهمیت ویژه گریدهای تجاری آن اظهار کرد: آلومینا برای صنایع 
مختلف کشور نظیر صنایع تولید آلومینیوم، سرامیک، فراورده های نسوز، صنعت نفت، گاز 
و پتروشیمی، صنایع شیمیایی، پزشکی و مهندسی پزشکی و صنایع الکترونیک ماده ای 
استراتژیک است. حال حاضر بخش عمده ای از نیاز کشور به آلومینا با هزینه ای بیش از یک 
میلیارد دلار در هر سال از طریق واردات تأمین می شود و با توجه به توسعه صنایع آلومینیوم 

کشور تقاضای کشور برای آلومینا به میزان قابل ملاحظه ای در حال افزایش است.
معاون وزیر علوم، تحقیقات و فناوری افزود: شرکت آلومینای ایران که در حال حاضر تنها 
تولید کننده آلومینا در کشور است فقط حدود ۲۰ درصد از نیاز کشور به آلومینا را تأمین 
می کند و مابقی نیاز صنایع کشور به آلومینا از طریق واردات مرتفع می شود. با توجه به 
محدودیت ذخایر بوکسیت کشور، شرکت آلومینای ایران در سال های آتی برای تولید 

همین میزان آلومینا هم با مشکل تأمین منبع اولیه مواجه خواهد شد.
وی با اشاره به این که سازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران قطب تحقیقاتی و فناوری 
آلومینا در کشور است، گفت: پژوهشــکده فناوری های شیمیایی به همراه پژوهشکده 
اکتشاف و فرآوری عناصر معدنی استراتژیک سازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران 
در راستای توسعه فناوری و رفع نیاز صنایع کشور به فازها و گریدهای مختلف آلومینا با 
راه اندازی مجموعه آزمایشگاهی تحقیقات نیمه صنعتی آلومینا و تأمین و ساخت انواع 
تجهیزات، سیستم ها و پایلوت های تحقیقاتی مرتبط از جمله سنگ شکن، خشک کن 
مقیاس بالا، گرانول ساز، پایلوت های لیچینگ، انحلال و ترسیب در مقیاس های مختلف، 
پایلوت فرآوری و کوره دوار نیمه صنعتی، پروژه های تقاضا محور متعددی را در جهت حل 
مسائل و مشکلات حوزه آلومینای کشور نظیر تولید نانو گاما آلومینا از لیکور، پایلوت آلفا 
آلومینا، توسعه دانش فنی تولید آلومینا، توسعه دانش فنی آلومینای خلوص بالا، تولید 
آلومینای پایه کاتالیست در مقیاس پایلوت، تولید آلومینای تبولار، استحصال اسکاندیم از 
گل قرمز، بررسی روش های همگن سازی بوکسیت و ...اجرا نموده و یا در دست اجرا دارد.

اخبار

رئیــس مرکــز پژوهش های 
مجلس بااشــاره به اینکه هیچ 
اثری از تدابیر کشــور در حوزه 
هوش مصنوعی در برنامه هفتم 
دیده نمی شود، گفت: با تاکید 
رئیس مجلس، دو ماده درباره توسعه و تقویت این فناوری 

پیشنهاد شد. 
بابک نگاهداری با اشاره به لایحه برنامه هفتم توسعه کشور 
و جای خالی فناوری های نوین در این برنامه اظهار کرد: 
تمامی استراتژیست ها اشتراک نظر دارند که پیشران همه 
تحولات در سال های پیش رو که از همین حالا بارقه های 
آن شروع شده، فناوری های نوین و پیشرفته خواهد بود؛ به 
تناسب آن اگر دوره تحولات زندگی بشری را رصد کنید 
می بینید که زندگی بشــری از عصر کشاورزی آغاز شده، 
وارد عصر صنعت و بعد عصر دانایی شده و در نهایت به عصر 

هوشمند خواهیم رسید.

کشورهای منطقه در حال سرمایه گذاری بر 
روی فناوری های نوین هستند

رئیس مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی افزود: 
این تحولات به تناسبات تمام برنامه ریزی کشورها را تحت 
تأثیر قرار می دهد و شاهد هستیم که کشورهای منطقه، 
کشورهای حاشیه جنوبی خلیج فارس، ترکیه و در مجموع 
کشورهای همســایه در حال حاضر به طور جدی بر روی 
فناوری های نوین و اقتصاد متناسب با این تحولات دانش 

بنیان سرمایه گذاری های ویژه می کنند.

فناوری های نوین تا ۲۰۵۰ پیشــران تحولات 
کشورهاست 

وی ضمن بیان این مطلب که اقتصــاد وارد مرحله عصر 
دانایی و هوشمندی شده است، خاطرنشان کرد: به تناسب 
همین تغییر و تحولات، فناوری هایی مثل هوش مصنوعی، 
فناوری های زنجیره بلوکی، اینترنت اشیا و اتوماسیون و 
نظایر اینها تا ۲۰۵۰ به تشخیص استراتژیست ها جزو اصلی 
ترین پیشران های تحولات جوامع و کشورهاست؛ به تناسب 
اقتصاد جوامع هم به همین ترتیب دچار دگردیسی هایی 
خواهد شــد و باید از اقتصاد صنعتی به ســمت اقتصاد 
هوشمند، اقتصاد کوانتوم، اقتصاد مجازی و دیجیتال تغییر 

جهت دهیم چرا که بالاخره این موارد ویژه اقتصادهای عصر 
دانایی هستند.

جای خالی فناوری های نوین در لایحه برنامه 
هفتم توسعه

نگاهداری با اشاره به اینکه در برنامه هفتم توسعه کشور 
آنچنان که باید و شاید به تحولات نام برده توجهی نشده 
است، گفت: سال هاست که عصر صنعتی وارد عصر دانایی 
شده و در همین سال های اخیر نیز وارد عصر هوشمند شده 
ایم اما به نظر می رسد دســت اندرکاران سازمان برنامه و 
بودجه و کسانی که مسئولیت تدوین سند برنامه را برعهده 
داشته اند، توجه لازم را به این تحولات نداشته اند و بیشتر 
موادی که در برنامه هفتم آمده، بحث ساماندهی صنعت 
در کشور و در واقع ســاماندهی عصر دوم تحولات است و 
خیلی رویکردهای دانایی محور و هوشمند محور در سند 

دیده نمی شود.

اقتصاد دانش بنیان راه حل دستیابی به رشد 
اقتصادی ۸ درصدی

رئیس مرکز پژوهش های مجلس شــورای اسلامی ادامه 
داد: این در حالی است که اگر ایران نسبت به رقابت های 
جهانی در حوزه فناوری های نوین در کشورهای منطقه و 
جهان بی توجه باشد، مطمئناً با یک عقب ماندگی مواجه 
خواهیم شد. از طرفی دیگر در برنامه هفتم عدد ۸ درصد 
رشد اقتصادی پیش بینی شده اســت، این میزان رشد 
اقتصادی زمانی محقق خواهد شد که ما از رویکردهای نوین 

و دانش بنیان حداکثر بهره برداری را داشته باشیم، چرا که 
اقتصاد دانش بنیان و تولید دانش بنیان است که ثروت ساز 
است و این ثروت سازی می تواند به تحقق ۸ درصدی رشد 

اقتصادی بیانجامد.
وی سرمایه گذاری، بهره وری و منابع انسانی را ۳ مؤلفه مهم 
رشد اقتصادی برشمرد و گفت: دانش بنیانی و فناوری های 
نوین اصلی ترین عامل ارتقای بهره وری در دنیای امروز 
است؛ یعنی هرچقدر صنایع، شرکت ها و کارخانجات ما از 
فناوری بهره برداری بیشتری داشته باشند، به همان تناسب 
بهره وری شرکت ها ارتقا می یابد. همچنین منابع انسانی 
ما دیگر منابع انسانی نخبگانی است و رویکردهای دانش 

بنیانی محور اصلی است.
نگاهداری ضمن اشاره به اینکه کشــورهای دنیا در حال 
حاضر بر فناوری هوش مصنوعی متمرکز هستند، اظهار 
کرد: فناوری هوش مصنوعی، حوزه اقتصادی، ارتباطات 
اجتماعی بین افراد جامعه، فضای اشتغال و کسب و کار 
و حتی فضای سیاســی و رابطه بین مردم و حاکمیت را 
متحول خواهد کرد، بنابراین ضرورت دارد با توجه به اهمیت 
راهبردی فناوری هوش مصنوعی، حداقل یکی دو ماده در 
برنامه هفتم درباره جهت گیری های کشور و تصمیمات 
اساسی برای توسعه و تقویت هوش مصنوعی داشته باشیم.

رئیس مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی تصریح 
کرد: در لایحه ای که دولت به مجلس ارائه داده، هیچ اثری از 
تدابیر کشور در حوزه هوش مصنوعی به عنوان یک فناوری 
تحول آفرین در سال های پیش رو وجود نداشت که با تاکید 
دکتر قالیباف رئیس مجلس، مرکز پژوهش های مجلس 

موظف شد ۲ ماده را به سند اضافه کنیم که در حال حاضر بر 
روی آن کار کرده ایم و آن را در اختیار مجلس گذاشته ایم.

وی ادامــه داد: دو ماده ای که به ســند اضافه شــده، در 
واقع پیشنهاداتی درباره توســعه، تقویت و کاربرد هوش 
مصنوعی در بخش های مختلف اقتصــادی، اجتماعی و 
سیاسی است. نگاهداری همچنین بر افزایش سهم بودجه 
تحقیق و پژوهش توسعه علوم و فناوری های جدید تاکید 
کرد و پشــتیبانی از کارآفرینی و فعالیت های نوآورانه و 
توانمندسازی بخش های تعاونی و خصوصی را یک ضرورت 

دانست.

کلان حکمرانی کشور باید درگیر موضوع دانش 
بنیانی شود

نگاهداری بر ضرورت توجه بخش های مختلف حاکمیت 
به رویکردهای دانش بنیان تاکید کرد و افزود: لازم است 
که کلان حکمرانی کشــور درگیر موضوع دانش بنیانی 
شــود، یعنی حکمرانی در همه عرصه ها با رویکرد دانش 
بنیان یک تحول و دگردیســی در خود ایجــاد کند. اگر 
قرار باشــد تمام تحولات دانش بنیان توســط معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان بدون کمک ســایر 
اجزای حکمرانــی اعــم از اقتصاد، اجتماع و سیاســت 
 پیش برده شــود، به نظــرم موفقیــت چندانی حاصل 

نخواهد شد.
رئیس مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه دانش بنیان شــدن باید یک رویکرد حاکم بر همه 
اجزای حکمرانی در کشور باشد نه صرفاً فعالیتی در یک 
بخشی از کشور، گفت: البته قطعاً حمایت ها، پیگیری ها و 
برنامه ریزی های معاونت علمی در این مسیر لازم است اما 
مدیران سایر حوزه های ما هم باید دانش بنیان فکر کنند 
و بیندیشــند اما احســاس می کنم هنوز در سایر اجزای 
حکمرانی کشور فهم درستی نسبت به ظرفیت های اقتصاد 

دانش بنیان ایجاد نشده است.
نگاهداری در پایان صحبت های خود را اینگونه تکمیل کرد 
و گفت: هنوز مدیران ما در سایر بخش ها به اقتصاد دانش 
بنیان و فناوری های دانش بنیان به عنوان یک مساله نگاه 
می کنند و نه به عنوان یک راه حل. در حالی که اقتصاد دانش 
بنیان راه حل برون رفت بسیاری از مسائل کشور از مهاجرت 
نخبگان تا افزایش بهره وری و دستیابی به رشد اقتصادی ۸ 
درصدی است. این فهم مشترک باید در بین مدیران همه 
حوزه های حکمرانی کشور ایجاد شود تا در آینده شاهد یک 

تحول اساسی در رویکردهای دانش بنیان باشیم.

دو ماده درباره »هوش مصنوعی« به برنامه هفتم اضافه می شود

تولید دانش بنیان راه رسیدن به رشد اقتصادی
News kasbokar@gmail.com

عوامل برنامه »میدون« در اولین نشست خبری فصل 
چهارم برنامه نکاتی را مطرح کردند. نشســت خبری 
فصل چهارم برنامه »میدون« که از شبکه سه سیما روی 
آنتن می رود با حضور عوامــل و داوران برنامه در محل 
لوکیشن این برنامه برگزار شد. جواد حشمتی کارگردان 
برنامه در این نشست درباره تخصصی شدن فصل جدید 
عنوان کرد: »میدون« از ابتــدا برنامه تخصصی نبوده 
است بلکه از همان ابتدا تلاش بر این بوده که یک برنامه 

اقتصادی سرگرمی محور باشد.

»میدون« صرفا تخصصی نیست
وی با اشــاره به حضور بهمن هاشمی به عنوان مجری 
تصریح کرد: در فصل چهارم با اجرای بهمن هاشــمی 
به این سمت گام برداشتیم که مخاطب بیشتری جذب 
کنیم، چند سالی هم تلویزیون از حضور هاشمی بی بهره 
بود و خوشحالیم الان در کنار ماست. این برنامه هیچ گاه 
صرفا تخصصی نبوده و حتی نمایش های طنزی داشته 
است که در مقطعی به ما انتقاد می شد چرا این نمایش 
ها در برنامه پخش می شود. مصطفی خلیل زاده تهیه 
کننده »میدون« نیز درباره فضــای این برنامه یادآور 
شد: در این فصل سوژه های عام تری هم داریم و صرفا 

موضوعات دانش بنیان و تخصصی نیست.
وی در ادامه درباره تعــداد متقاضیان این فصل عنوان 
کرد: حدود هشــت هزار نفر ثبت نام کــرده بودند که 
تعدادی غربال شــده و با مصاحبه تلفنی برخی کنار 
رفتند. هرچند هنوز هم اگر کسی فکر می کند سوژه یا 
کسب و کار جذابی دارد می تواند ثبت نام کند. ما سوژه 
ای را انتخاب می کنیم که هــم جذابیت هنری و هم 

قابلیت توجیه اقتصادی داشته باشد.

پاسخ به یک شائبه
در ادامه خلیل زاده درباره شائبه ای که گاهی در پشت 
صحنه برنامه های اســتارتاپی و کارآفرینی نسبت به 
پرداخت مالی از طرف شرکت کننده ها مطرح می شود، 
گفت: تعداد افرادی که در برنامه ثبت نام کرده اند و بقیه 

موارد همه عینا مشخص است و نیاز به هیچ مراوده مالی 
نیست. دوستانی که در گذشته به برنامه آمده اند، می 

توانند از این فرایند بگویند.
وی ادامه داد: گاهی برخی در برنامه شرکت می کنند 
و شاید در نهایت پذیرفته نشــوند از این رو مباحثی را 
مطرح کنند. ما در نهایت ۱۴۰ نفــر را می پذیریم که 
اینها باید یا بیزنس خاصی داشــته باشــد که قابلیت 
معرفی برای مخاطب عمومی را داشته باشد یا محصول 
خاصی را عرضه کنند. نکاتی که نسبت به انتخاب این 

متقاضیان وجود دارد تخصصی است.
مینا مهرنوش داور برنامه هم تصریح کرد: با یک حساب 
سرانگشتی می توان دریافت که هزینه ها برای ساخت 
چنین برنامه ای میلیاردی اســت درحالی که کسب و 
کارهایی که اینجا حضور دارند کسب و کار خرد هستند 
و با منطق جور در نمی آید که هزینه ای از آنها گرفته 
شــود درحالی که خود برنامه هزینه های بالایی دارد. 
اتفاقا چالش ما با خود ســازمان صداوسیما این است 
که این کسب  و کارها در برنامه مطرح می شوند اما در 

بخش بازرگانی سازمان پولی پرداخت نمی کنند.
وی با اشاره به تعداد بالای افراد متقاضی یادآور شد: خود 
ما خیلی ناراحت هستیم که از این میزان بالای شرکت 
کننده، بســیاری نمی توانند در برنامه حضور داشته 
باشند. از طرفی می خواهیم شرکت کنندگان کارآفرین 
هایی باشند که کسب و کارها و قشرهای متنوع را در 
بربگیرند مثلا افرادی که ناشنوا هستند و یا موردهایی 

که امیدبخش هستند در برنامه حضور یابند.

برنامه ای که در یک ســال ۲۷ هزار شغل 
ایجاد کرده است

علیرضا یونچی دیگــر داور »میدون« نیز با اشــاره به 
فرصتی که برنامه برای کارآفرینی ایجاد کرده اســت، 
گفت: این برنامه تنها در ســال گذشته ۲۷ هزار شغل 
ایجاد کرده است. در بخش دیگر نشست بهمن هاشمی 
درباره حضور در این فصل از برنامه گفت: خوشحالم که 
در این برنامه هستم؛ برنامه ای که کسانی که پول ندارند 

تا خود را پرزنت کنند در آن حضور پیدا می کنند. خودم 
عاشق کار و تولید هستم و معتقدم این برنامه هم باید 

حمایت شود چون نیاز امروز ما حمایت از تولید است.
حسین ســیرانی دیگر داور این مسابقه درباره اهمیت 
فضای کارآفرینی عنــوان کرد: اگــر از جوانان امروز 
بپرسید الگوی شما در ورزش یا رشته های دیگر چیست 
می توانند افرادی را مثال بزنند و اســم بگویند اما در 
حوزه کارآفرینی این الگو را نداریم در حالیکه در جهان 

برندهای مهم را الگوسازی می کنند.
در ادامه هاشمی در پاسخ به سوالی دیگر درباره تجربه 
اجرا در این برنامه اظهار کــرد: این برنامه خیلی وقت 
می برد. ضبط هر برنامه یک قسمته چند ساعت طول 
می کشد و همه داوران خیلی وقت می گذارند شاید به 
همین دلیل اصلا هنرپیشه نشــدم چون برایم زمان بر 
بوده است )می خندد(. تصویربرداری این برنامه هم در 
۵۰ دقیقه ای که روی آنتن می رود سه یا چهار ساعت 
طول می کشد. من در سی سال اجرا برنامه ضبط شده 
ای را که اینقدر طول بکشد، نداشته ام به ویژه چون اکثر 
برنامه های من زنده بوده اســت تا به حال برنامه های 

خودم را ندیده ام.

یک دعوت ویژه از زنان بــرای حضور در 
»میدون«

مهرنوش در ادامه درباره یک نکته جالب در این مسابقه 
بیان کــرد: از نکات جذاب »میدون« این اســت که از 
قومیت های مختلف به برنامه آمدند و مطرح شــدند. 
خانمی به »میدون« آمده بود که در بیابان ها از شــتر 
محصولاتی را تولید کرده بود و درآمد بســیار بالایی 
داشــت. خیلی ها بعد از آن برنامه از من می پرسیدند 
اینها واقعی اســت یا خیر؟ »میدون« به این افراد قابی 
داده است که دیده شــوند و جالب اســت که کسب 
 و کار ایــن افراد برای خود اهالی آن اســتان یا شــهر 

عجیب است.
حشمتی در ادامه درباره یکی از اهداف برنامه تصریح 
کرد: یکی از اهداف ما تهران زدایی است و تلاشمان این 
است که شهرهای مختلف در این برنامه نماینده داشته 
باشند و دیده شوند. مهرنوش در پایان گفت: مهمترین 
نکته ای که خانم ها سمت کسب و کار نمی روند ترس 
از شکست است در حالی که راه کسب و کار پرپیچ و خم 
است و من خواهشمندم در »میدون« یک دعوت ویژه 

از زنان اتفاق بیفتد.

در نشست رسانه ای مطرح شد؛

»میدون« ۲۷ هزار شغل ایجاد کرد
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انجمــن صنفــي صنايع روغنكشــي ايــران اعلام كــرد در شــرايط كمبــود دانه 
روغنــي، اگر دولــت تدبيــري نكنــد، بــا واردات كنجالــه و روغن خــام به جاي 
 دانــه روغنــي، تعطيلــي كارخانه هــای روغنكشــي در ســال آينــده قطعــي 

است. 
انجمن صنفي صنايع روغنكشي ايران در نامه اي سرگشــاده اعلام كرد: كارخانه های 
روغنكشــي با ظرفيت ســالانه 4,6 ميليون تن دانه روغني يكي از بزرگ ترين صنايع 
تبديلي بخش كشاورزي به شمار مي روند كه مي توانند نقش كليدي را در اشتغالزايي، 
كاهش ارزبري، ايجاد ارزش افزوده، افزايش ضريب خوداتكايي، امنيت غذايي، كاهش 
واردات محصــولات نهايي و بهبود تراز تجاري بخش كشــاورزي و غذايي كشــور در 

راستاي تحقق اهداف عالي و برنامه هاي كلان نــظام جمهوري اسلامي ايران از جمله 
اقتصاد مقاومتي ايفا كنند. انجمن صنفي صنايع روغنكشــي ايــران براي نيل به اين 
اهداف، پيشــنهاد اصلاح نظام تعرفه اي واردات كنجاله، روغن خام و دانه هاي روغني 
را به دولت ارائه و طي دو سال اخير جلسات متعددي را با مقامات عالي كشور از جمله 
معاون اول رئيس جمهوری برگزار كرد كه متاســفانه با وجود دستورات و پيگيري آن 
مقام مسئول و مكاتبات و جلسات متعدد كارشناسي با وزارتخانه هاي جهاد كشاورزي، 
صنعت، معدن و تجارت، اقتصاد و دارايي و ســازمان مديريت و برنامه ريزي، اين روزها 
 خبرهاي خوشي درباره اصلاح نظام تعرفه اي به نفع توليد و صنعت از سوي دولتمردان 

به گوش نمي رسد. 

هشدار تعطيلي كارخانه های روغنكشي 

براي نخســتين بار مبارزه 
با ميــوه قاچــاق از حرف و 
شــعار به عمل درآمد و روز 
گذشته 31 تن ميوه قاچاق 
زير چرخ هاي لودر امحا شد. 
مسدود كردن مسيرهاي ورود ميوه هاي لوكس قاچاق 
از اقصي نقاط جهان به ايران كار آساني نيست چرا كه 
به نظر نمي رسد اين ميوه ها بدون سازماندهي و توسط 
قاچاقچيان خرده پا به كشــور قاچاق شوند اما اقدام 
ديروز ستاد مبارزه با قاچاق كالاوارز را بايد نقطه عطفي 
در اين زمينه دانست. مسئولان وزارت كشاورزي بارها 
از قاچاق ميوه انتقاد كرده و نهادهاي متولي نظارت را 
به مبارزه جدي تر با متخلفــان فراخوانده بودند. وزير 
جهاد كشاورزي نيز درباره ميوه هاي قاچاق انتقادات 
تندي داشته است. وي اخيرا بيان كرد: وضعيت ما از 
لحاظ توليد ميوه مشخص است و در حال حاضر ايران 
چهار درصد توليدات جهاني مركبات را دارد و در خيلي 
از محصولات نيازي به واردات نداريم، ولي متاســفانه 
قاچاق نيز صورت مي گيرد و حتي علاوه بر مشكلات 
اقتصادي مشكلات بهداشتي نيز ايجاد كرده به گونه اي 
كه بيماري مگس مديترانه اي و مگس زيتون حاصل 
محصولات قاچاق هســتند. برخي مي گويند قاچاق 
ميوه سازمان يافته انجام مي شود بنابراين آن عده اي 
كه قاچاق ميــوه را در همان كاميون هــا و كانتينر ها 

انجام مي دهند، بايد شناسايي شوند و با آنها برخورد 
جدي شود. در پي اين اظهارات سازمان هاي تعزيرات 
حكومتي، حمايت و ستاد مبارزه با قاچاق كالا به مبارزه 
و جمع آوري محموله هاي ميوه  قاچــاق و برخورد با 
قاچاقچيان پرداختند و استانداري نيز اعلام كرد مبادي 
ورودي شــهر را براي جلوگيري از ورود ميوه قاچاق 
زيرنظر مي گيرد. نتيجه اين اقدامات كشف 31 تن ميوه 
قاچاق و امحاي آن بود. اكنون سوال اينجاست كه آيا 
اين اقدامات ادامه پيدا خواهد كرد يا خير؟دبير ستاد 
مبارزه با قاچاق كالا و ارز استان تهران اعلام كرد: ۲۷ تن 
از ميوه هاي قاچاق كشف شده، روز گذشته )چهارشنبه( 
 امحا و ســپس بقايــاي آن در چاه هــاي مخصوص

 دفن شــد. به گزارش مهر، حدود 31 تن ميوه قاچاق 
در بازرســي هاي اخير از ميدان ميوه و تره بار و مراكز 
عرضه ميوه لوكس كشف و از اين ميزان ۲۷ تن به علت 
غيربهداشتي بودن امحا شد. علي اكبر پوراحمدنژاد، 
دبير ســتاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز استان تهران در 
حاشيه مراسم امحاي ميوه هاي قاچاق غيربهداشتي و 
مضر گفت: اين ميوه ها از يك هفته پيش، از ميدان ميوه 
و تره بار و مراكز عرضه ميوه لوكس كشف، جمع آوري 
و به سازمان جمع آوري و فروش اموال تمليكي استان 
تهران منتقل شــد كه پس از دريافت استعلام هاي 
لازم و اينكه مراجع بهداشتي ۲۷ تن از اين ميوه ها را 
غيربهداشتي و مضر براي سلامت جامعه اعلام كردند، 

با حضور دستگاه هاي مربوطه  كار امحا انجام شد. وي 
افزود: اين ميوه ها شامل نارگيل، سير، دراگون، ليمو 
ترش،  بلوط، گريپ فروت، سيب فرانسوي،  انگور،  پرتقال 
و نارنگي بود كه در محوطه سازمان جمع آوري و فروش 
اموال تمليكي استان تهران نابودسازي و سپس بقاياي 
آن در چاه هاي مخصوص دفن شد. پوراحمد نژاد گفت: 

اگر سلامت اين ميوه ها تاييد مي شد، به جاي نابود كردن 
 تصميم ديگري گرفته مي شد كه يكي از تصميمات، 
اســتفاده از آنها براي مصارف كود پيش بيني شــده 
بود اما به علت غيربهداشــتي اعلام شدن چاره اي جز 

نابودسازي نداشتيم. 
وي افزود: براي 4 تن ديگر از اين ميوه هاي كشف شده 

كه استعلام بهداشتي و ديگر استعلام هاي آنها نيز مثبت 
اعلام شده اســت، هنوز تصميم گيري نشده و فرايند 

تصميم گيري ادامه دارد. 
ميوه هاي قاچاقي كه اخيرا كشف شده مربوط به 3۵ 
مالك بوده كه ارزش تقريبي كارشناسي شده براي آن 

حدود 3۰۰ ميليون تومان است.

31 تن میوه قاچاق امحا شد

مبارزه با میوه قاچاق جدی شد

3۵۰ هزار هكتار از جنگل ها در 
شرف نابودي است

مديرعامل شــركت صنايع چــوب و كاغذ 
مازندران گفت: 3۵۰ هــزار جنگل به دليل 
اجرانشدن كارهاي فني در قالب طرح تنفس 

در شرف نابودي هستند. 
به گزارش مهر، ابوالفضل روغني در مراســم 
كاشــت 1۰ هزار اصله نهال كه به مناسبت 
هفته منابع طبيعي برگزار شــد، با تاكيد بر 
اينكه ما با طرح تنفــس جنگل ها مخالفيم، 
افزود: وجود جنگل ها نيازمند كارشناســان 
فني جنگل اســت و اگر اين كارشناســان 
 فنــي نباشــند، جنگل هــا آســيب جدي 

خواهند ديد. 
وي تصريــح كرد: 3۵۰ هــزار هكتار جنگل 
به صــورت پايلوت در طــرح تنفس جنگل 
در اختيــار منابع طبيعي قرار گرفته اســت 
كه ايــن جنگل هــا بــه دليل اجرانشــدن 
كارهاي فني توســط كارشناســان جنگل 
در شرف نابودي هســتند. روغني، خروج و 
قطع گونه هاي مريض و فرســوده درختان 
همچنين كاشــت گونه هاي جديد متناسب 
با بوم منطقــه را از كارهاي كارشناســي و 
 فني جنــگل براي حفظ و حراســت جنگل 

عنوان كرد. 
مازنــدران  اينكــه  بيــان  بــا  وي 
را  كشــور  نهالســتان  بزرگ تريــن 
 داراســت، افــزود: مازنــدران ســالانه
 يــك ميليــون و ۵۰۰ هــزار نهــال توليد 
مي كنــد و ۹۰ درصــد ايــن نهال هــا در 
 جنگل هاي اســتان و مابقي به ساير استان ه

ا ارسال مي شود. 
مديرعامــل صنايع چوب و كاغــذ مازندران 
افرا، توســكا، بلوط وحشي و گيلاس وحشي 
را از نهال هايي برشــمرد كه براي كاشت در 
جنگل هاي منطقه متناســب بــا بوم محل، 
پرورش و كاشت مي شــوند. روغني از وجود 
1۰ پست نگهباني و ۸۰ پست قرق بان براي 
نگهباني و جلوگيري از قاچاق چوب و چراي 
دام ها در منطقه تــلار خبر داد و گفت: حوزه 
تلار ۵۵ هزار هكتار جنگل را شامل مي شود 
و تاكنون 4۰۰ هزار اصله نهال در اين حوزه 
متناســب با بوم منطقه كاشــته شده است. 
مديرعامل صنايع چــوب و كاغذ مازندران با 
اشاره به كاشت 1۰ هزار اصله نهال به مناسبت 
هفته منابع طبيعي در يــك روز را از جمله 
طرح هاي موفق صنايع چوب و كاغذ برشمرد 
و خاطرنشان كرد: نگهداري منابع طبيعي به 
عمل نياز دارد، نه حرف و صنايع چوب و كاغذ 

عمل گراست. 

مقصر گراني گوشــت دلالان 
هستند، نه صادرات

معاون وزير جهاد كشاورزي اظهار كرد: قيمت 
گوشت قرمز در بازار وابسته به سيستم عرضه 
و تقاضاست و تغييرات و نوسانات قيمتي كه 
طي ماه گذشته در سطح شهر به وجود آمد، 

هيچ ارتباطي به واحد هاي توليدي ندارد. 
حســن ركنــي افــزود: قيمــت دام زنده 
در واحد هــاي توليــدي طــي دو ســال 
قبل تغيير محسوســي نكــرده و همچنان 
 حدود كيلويــي 11 هزار تومــان ثابت باقي 

مانده است. 
معاون وزير جهــاد كشــاورزي در امور دام 
ادامــه داد: نوســانات قيمتي كــه در بازار 
گوشــت قرمز به وجود آمده بــه حلقه هاي 
واســط غيرضروري برمي گردد كه گوشــت 
قرمز را از توليد تا بازار مصرف دست به دست 
 مي كنند كه بايد اصلاحاتي در اين سيســتم 

انجام شود. 
ركني با بيــان اينكه قيمت دولتي گوشــت 
قرمز منجمد كيلويي حدود 1۸ تا 1۸هزار و 
۵۰۰ تومان اســت كه با حداقل سود در بازار 
شــب عيد توزيع خواهد شد، گفت: براساس 
برنامه هاي وزارت جهاد كشــاورزي بايد 3۰ 
ميليــون راس از جمعيت دام زنده ســبك 
كاهش پيدا كند كه طي ســال گذشته تنها 
يك ميليون راس دام زنده از طريق صادرات 

كاهش پيدا كرد. 
معاون وزير جهــاد كشــاورزي در امور دام 
تصريح كرد: حجم صادرات دام زنده نسبت 
به كل جمعيت دامــي كمتر از ۲ درصد بوده 
اســت؛ بنابراين نمي تواند اثــر قابل توجهي 
در عرضه گوشــت قرمز داشــته باشد، كما 
اينكه هم اكنــون نيز دام زنده روي دســت 
 دامداران مانــده و به بازارســاني و بازاريابي 

بيشتري نياز دارد.

اخبار

کشاورزي

يــك مقــام مســئول در 
وزارت جهاد كشاورزي با 
بيان اينكه توليد خشكبار 
امسال بيش از ۸۰۰ هزار 
تن اســت، گفت: مجوزي 
براي واردات خشــكبار صادر نشده است. رمضان 
رويين تن با بيان اينكه مجموع توليد خشــكبار ما 
امســال بيش از ۸۰۰ هزار تن است، اظهار داشت: 
اين خشكبار شامل 14۵ هزار تن بادام، 1۸۰ هزار 
تن گردو، ۲۵۰ هزار تن پسته، حدود 3۰ هزار تن 
فندق، 16۰ هزار تن كشــمش، 1۰ هزار تن برگه 
زردآلو، ۸ هزار تن آلو خشــكه، 4۲ هزار تن انجير 
خشــك و حدود 1۰ هزار تن ســاير محصولات از 
جمله توت، سنجد و... است. وي با اشاره به اينكه 
از اين ميزان توليد، حدود 4۰۰ هزار تن آن صادر 
و حدود 4۰۰ هزار تن نيز در داخل كشور مصرف 
مي شــود، افزود: اگر جمعيت كشور را ۸۰ ميليون 
نفر درنظر بگيريم كه البته كمتر از اين ميزان است، 
سرانه مصرف خشــكبار براي هر ايراني حداقل ۵ 

كيلوگرم مي شود. 
مديركل دفتر ميوه هاي سردسيري و خشك وزارت 
جهاد كشاورزي قيمت هر كيلوگرم پسته صادراتي 
را بين ۸,۵ تا 11 دلار اعلام كرد و گفت: قيمت بادام 
صادراتي پوست كاغذي نيز حدود ۵6 هزار تومان، 
مغز بادام مامايــي كيلويي 1۰3 هــزار تومان و با 

پوست حدود 3۵ هزار تومان است. 

به جز گردو در توليد ســاير خشكبار 
كمبودي نداشتيم

به گفته رويين تن، دليل گراني مغز بادام نسبت به 
بادام با پوست اين است كه از هر 3 كيلوگرم بادام 
يك كيلوگرم مغز به دســت مي آيد، ضمن اينكه 
كارمزدي نيز براي آن درنظر گرفته مي شود. وي، 

قيمت خشــكبار براي خريد از باغــداران را مورد 
اشاره قرار داد و افزود: قيمت گردو با پوست حدود 
۲۰ هزار تومان، مغز آن حــدود 3۵ هزار تومان و 
فندق با پوست از كيلويي ۸ تا 14 هزار تومان است 
درحالي كه اين محصولات در بازار قيمت بالاتري 
دارند. رويين تن ادامه داد: توليدكنندگان كشمش 
را هم حداكثر 4۵۰۰ تا ۵۰۰۰ تومان فروخته اند. 
مديركل دفتر ميوه هاي سردسيري و خشك وزارت 
جهاد كشاورزي در پاسخ به اين پرسش كه قيمت 
منطقي خشــكبار در بازار بايد چقدر باشد،گفت: 
اين مساله درباره خشكبار مختلف، متفاوت است، 
چراكه كيفيــت آنها با هم فــرق مي كند. به گفته 
اين مقام مسئول در وزارت جهاد كشاورزي، تنها 
محصولي كه بين قيمت فروشــش توسط باغدار و 
بازار آن تعادل وجود دارد، پسته است، ضمن اينكه 
باغداران پســته را از كيلويي ۲4 تا 33 هزار تومان 
مي فروشــند و حتي برخي ارقام باكيفيت آن نيز 

حدود ۵۰ هزار تومان به فروش مي رسد. 
مديركل دفتر ميوه هاي سردسيري و خشك وزارت 
جهاد كشــاورزي با بيان اينكه ما در زمينه توليد 
كمبودي نداريم، اظهار داشــت: امسال نسبت به 
سال گذشته در همه محصولات جز گردو كه دچار 

سرمازدگي شد، با افزايش توليد مواجه بوديم. 
ســرانه توليد خشــكبار در كشور 10 

كيلوگرم است
رويين تن با اشــاره به اينكه ميران توليد گردو در 
سال گذشته، ۲۲۰ هزار تن بوده است، ميزان توليد 
امســال را 1۸۰ هزار تن اعلام كــرد، ضمن اينكه 
توليد بادام نيز مشــابه ســال قبل بوده است. وي 
ادامه داد: در سال جاري توليد پسته ۲۵ هزار تن، 
فندق حدود 1۵ هزار تن و كشمش حدود ۲۰ هزار 
تن افزايش يافته اســت. مديركل دفتر ميوه هاي 
سردســيري و خشــك وزارت جهاد كشاورزي، 

سرانه توليد خشكبار به ازاي هر نفر را 1۰ كيلوگرم 
عنوان كرد و گفت: از اين ميزان ۵ كيلوگرم صادر 
و ۵ كيلوگرم در داخل مصرف مي شود بنابراين ما 
كمبودي نداريم و كســاني كه مي خواهند واردات 
انجام دهند، تنها به فكر منافع زودگذر خود هستند. 
رويين تن در پاســخ به اين پرسش كه كدام يك از 
خشكبار مجوز ورود به كشور را دارند، افزود: هيچ 

كدام، تنها ميوه هايــي مانند آناناس، موز، نارگيل، 
پاپايا و انبه مجوز واردات دارند، آن هم به اين دليل 
كه توليد داخلي آنها كم است. وي درباره اينكه آيا 
خشــكباري مانند بادام هندي و بادام زميني هم 

مجوز واردات ندارند؟ 
 تصريح كــرد: درحال حاضر هندي هــا مغز بادام 
مامايي ايراني را كيلويــي 1۰3 هزار تومان و بادام 

پوســت كاغذي را كيلويي ۵6 هــزار تومان از ما 
خريداري مي كننــد. رويين تن تاكيــد كرد: جز 
ميوه هايي كه نام برده شــد، هرچه كــه در بازار 
مشاهده مي كنيد، وزارت جهاد كشاورزي مجوزي 
بــراي واردات آنها صادر نكرده اســت. وي درباره 
توليد بادام زميني نيز گفت: ما در داخل كشور اين 

محصول را توليد مي كنيم. 

مديركل دفتر میوه هاي سردسیري و خشك وزارت جهاد كشاورزي خبر داد 

تولید ۸۰۰ هزار تن خشكبار

رئيس سازمان دامپزشكي كشور، از برقراري كشيك ايام تعطيلات نوروز در ادارات دامپزشكي 
سراسر كشور براي حفظ سلامت مصرف كنندگان و خدمت رســاني به بهره برداران خبر داد. 
مهدي خلج افزود: با توجه به درپيش بودن ايام تعطيلات نوروز و ضرورت تشديد كنترل و نظارت 
بهداشتي بر توليد، توزيع و عرضه فرآورده هاي خام دامي و با هدف حفظ سلامت مصرف كنندگان، 
به روال سال هاي گذشته از ۲۵ اسفندماه امسال تا 14 فروردين ماه سال آينده، طرح تشديد كنترل 

و نظارت بهداشتي ويژه ايام نوروز اجرا مي شود. وي اظهار داشت: در اين زمينه هماهنگي لازم 
با استانداري ها، فرمانداري ها، شهرداري ها، ســازمان جهاد كشاورزي، ائمه جمعه و جماعات، 
كارگروه سلامت و امنيت غذايي استان و نيز مركز بهداشت استان و واحدهاي تابعه و تعزيرات 

حكومتي به عمل آمده است. 
خلج تصريح كرد: ســاماندهي اكيپ هاي ثابت و ســيار كنترل و نظارت بهداشتي در استان و 

شبكه هاي تابعه و تجهيز آنها به امكانات مورد نياز در همه روزهاي ياد شده به ويژه ايام تعطيل در 
دو شيفت كاري براي برقراري كشيك براي نظارت بر مراكز توليد، توزيع و عرضه فرآورده هاي 
خام دامي صورت گرفته است. وي ادامه داد: در ايام طرح، صدور مجوز بهداشتي - قرنطينه اي و 
انجام آزمايش هاي لازم درباره فرآورده هاي خام دامي در ادارات دامپزشكي سراسر كشور انجام 

خواهد شد. 

تشديد نظارت بهداشتي بر فرآورده هاي دامي



6

I N FO@biznews. ir

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2861 یک شنبه 26 شهریور ماه1402

کار و
کارآفرینی 

4/6 ميليون جــوان به زودي متقاضي 
شغل مي شوند كه اگر شرايط اشتغال 
آنها فراهم نشــود با متقاضيان فعلي 
كار، 7/4 ميليون بيكار خواهيم داشت، 
همچنين به زودي ۱4۰ هزار نفر دكتر 
و ۵۸۰ هزارنفر هم كارشــناس ارشد مي شوند. به گزارش مهر، 
آمارها نشــان مي دهند بازار كار ايــران در حال يك چرخش 
شديد اســت. اين بازار طي يكي دو دهه به ســرعت از حالت 
سنتي و شــاغلان با تحصيلات پايين به سمت بازاري مدرن با 
شاغلاني تحصيل كرده در حركت اســت تا جايي كه براساس 
آمار، به زودي بيش از 4 ميليون و 6۰۰ هزار نفر از دانشــگاه ها 

فارغ التحصيل و جوياي شغل مي شوند. 
مسئولان عنوان مي كنند نه اشتغال مورد نظر فارغ التحصيلان 
دانشــگاهي از جنس مشاغل موجود اســت و نه آنها به دنبال 
جايگاه هاي خُــرد خواهند رفت. آنها مي خواهند مشــاغلي را 
بيابند كه در شان ميزان تحصيلاتشــان باشد و اسم و رسمي 
داشته باشــد. بنابراين اينكه تقاضاهاي بي شماري براي برخي 
مشاغل شكل بگيرد و برخي رشــته هاي شغلي خالي از تقاضا 

بماند، دور از انتظار نيست. 

ورود ۱۴۰ هزار دكتر به بازار كار
آمارهاي جديد كه از ســوي وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
ارائه شــده، نشــان مي دهد تنها در بخش تحصيلات دكتراي 
تخصصي و حرفه اي، بــه زودي ۱4۰ هــزار و 6۵۸ نفر راهي 
بازار كار خواهند شد و متقاضي جدي كار محسوب مي شوند؛ 
كاري كه احتمالا بايد ويژگي هاي خاص خود را داشته باشد و 
نمي توان از فردي كه تا مقطع دكترا درس خوانده توقع داشت 
به ماهيت كار پيشنهادي و جايگاه اجتماعي آن توجه نداشته 
باشد. بنابراين هرچقدر سطح تحصيلات جامعه بالا برود، از آنسو 
دايره مشاغل پيشنهادي و قابل انجام توسط گروه تحصيل كرده 
ارشد نيز كوچك تر اســت، همچنين يافتن مشاغلي در سطح 
تحصيلات دكترا در بازار كار فعلي ايران، سخت و دشوار است 
و در مواردي حتي ممكن است فردي كه تحصيلات دكترا دارد 
تا مدت ها موفق به يافتن يك شغل مناسب و قابل اعتماد نشود. 
علاوه بر اين، ۵۸۰ هزار نفر كارجويي كه به زودي و تا يكي دو 
سال آينده متقاضي كار خواهند شد، در مقطع كارشناسي ارشد 
در حال تحصيل هستند، البته نمي توان تمامي ۵۸۰ هزار نفر 

را متقاضي جديد كار دانست، چون ممكن است بخشي از آنها 
افرادي باشند كه در حال حاضر در بازار كار شاغل هستند و در 
حال ادامه تحصيل اند اما بالاخره وجود ۵۸۰ هزار كارشــناس 
ارشد در بازار كار فعلي ايران هم مي تواند يك فرصت تلقي شود 

و هم يك تهديد. 
كارشناسان مي پرسند آيا واقعا بازار كار كشور در شرايطي كه 
كسب و كار با مسائل مختلفي دست و پنجه نرم مي كند، نيازمند 
ورود ميليوني جوانان به دانشگاه هاست؟ آيا مي توان براي صدها 
هزار جوان كارشناس ارشد و دكتر، فرصت شغلي مناسب و در 

خور شان ارائه كرد؟
در حال حاضر بيشــترين جوانان در حــال تحصيل مربوط به 

استان هاي اصفهان، تهران، آذربايجان شرقي، خراسان رضوي، 
خوزستان، فارس و مازندران هســتند كه در آينده نزديك نيز 
حجم قابل توجهي از بازار كار اين مناطق را تشكيل خواهند داد. 

آمار جديد تعداد دانشجويان در رشته هاي مختلف
به صورت كلي، هم اكنون در ۸ گروه اصلي تحصيلي 4 ميليون 
و 6۸۵ هزار و ۳۸6 نفر در حال تحصيل انــد كه از اين تعداد ۲ 
ميليون و 47۰ هزار و ۹6۸ نفر مــرد و ۲ ميليون و ۲۱4 هزار و 
4۱۸ نفر زن هستند. از كل جوانان در حال تحصيل يك ميليون 
و 4۳ هزار و 76۵ نفر در دوره كارداني و ۲ ميليون و ۹۲۰ هزار 

نفر نيز در دوره كارشناسي در حال تحصيل هستند. 

با وجود اينكه در دوره كارداني تعداد مــردان 7۱۱ هزار نفر و 
تعداد زنان ۳۳۲ هزار نفر اســت اما در دوره كارشناسي تعداد 
زنان يك ميليون و ۵۳۹ هزار نفر و تعداد مردان يك ميليون و 
۳۸۱ هزار نفر است كه اين موضوع نشان مي دهد زنان در مدارج 
بالاتر، نسبت به مردان تمايل بيشتري به ادامه تحصيل دارند و 
تعداد آنها در سال هاي اخير به طرز چشمگيري افزايش يافته 
است. هم اكنون ۵۸۰ هزار نفر در دوره كارشناسي ارشد در حال 
تحصيل هستند كه از اين تعداد، ۳۰6 هزار نفر مرد و ۲7۳ هزار 
نفر زن هستند، همچنين 67 هزار نفر در حال تحصيل در دوره 
دكتراي حرفه اي هســتند كه در اين بخش ۲۸ هزار نفر مرد و 
حدود ۳۹ هزارنفر زن هستند. زنان در دوره دكتراي تخصصي 

نيز آمار بالايي دارند به نحوي كه از مجموع 7۳ هزار شاغل در 
دوره PHD بيش از 4۳ هزار نفر مرد و ۳۰ هزار نفر زن هستند. 
البته ۲4۳ هزار نفر در رشته هاي بهداشت و رفاه، ۱۸۰ هزار نفر 
در رشته هاي خدمات، يك ميليون و ۵۱۳ هزارنفر در رشته هاي 
علوم اجتماعي، بازرگاني و حقوق و ۳76 هزارنفر نيز در رشته 

علوم انساني و هنر در حال تحصيل هستند. 
عــلاوه بــر ايــن، ۱74 هــزار نفــر در علــوم تربيتــي، 
۳۰۳ هــزار نفــر رياضيــات، علــوم و محاســبات، ۱6۳ 
هــزار نفــر كشــاورزي و دامپزشــكي و يــك ميليــون 
 و 7۲۹ هــزار نفــر در رشــته هاي مهندســي، توليــد و 

ساخت درس مي خوانند. 

چه تعداد دكتر بيكار در راه است؟

4/6 ميليون نفر به زودي متقاضي شغل مي شوند 

شناخت كيفيت يك مبل 
از روي ويژگي هاي ظاهري 
آن هم ســخت است و هم 
كاري تخصصي، به همين 
دليل شناخت فروشندگان 
و كالاهاي آنها براي اعتماد كردن به آنها در خريد هر 
كالايي شرط ضروري است به ويژه در خريد مبل. در 
مقابل آن براي فروشــندگان مبل داشتن سرمايه، 
انعطاف در شرايط بد اقتصادي، دقت در ميزان قدرت 
خريد مردم و بالا بردن نوع خدمات راهكاري اساسي 

براي رونق درآمد آنهاست. 
يك فروشــنده مبل مي گويد: خريد يــك مبل از 
۲ميليون به بالا است. اين تفاوت قيمت صرفا به دليل 
تفاوت در نوع كيفيت نيســت بلكه عمده دليل آن 
گراني يا ارزاني موادي است كه در اين مبل ها به كار 
رفته است. مبلماني كه مواد گران تري در آنها استفاده 
مي شود، از نظر قيمت گران تر هستند و آنهايي كه از 
مواد ارزان تري تشــكيل شده اند، قيمت پايين تري 
دارند. نمونه مهم اين مواد پارچه و چوب است. انواع 
چوب هاي مبلمــان نام خاصي دارنــد كه از طريق 
نام همين چوب ها مي تــوان ارزش و قيمت آنها را 
دريافت. برخي از چوب ها در قســمت دروني مبل 
اســتفاده مي شــوند و برخي هم كه از رنگ پذيري 
بيشتري برخوردارند، در لايه بيروني مبل استفاده 
مي شــوند، همين نشــانگر ويژگي هــاي متفاوت 
چوب هاست. اســفنج مبل هم به عنوان يكي ديگر 
از مواد تشكيل دهنده مبل است كه از نظر حجم و 
تراكم به گونه اي متفاوت توليد مي شود. اسفنجي كه 
متراكم تر يا حجيم تر است، كيفيت بيشتري دارد و 
به دليل مرغوب بودنش در كف مبل استفاده مي شود 

چون وزن بيشتري دارد. 
وي توضيح مي دهد: پارچه مبــل هم يكي ديگر از 
موادي است كه در قيمت مبل يا نوع آن تاثيرگذار 
است كه البته معمولا انتخاب نوع پارچه به سليقه 

مشتري بستگی دارد. 
وي در ادامه به وجود تعداد زياد پارچه هاي چينی در 
بازار اشاره كرده و مي گويد: پارچه هاي چيني بازار را 
اشــباع كرده اند به طوري كه برخي از افراد سودجو 
براي فريب اذهان خريداران پارچه ها را با نام كشور 

تركيه به فروش مي رسانند.
اين فروشنده همچنين در پاســخ به اين سوال كه 
از چه طريق مي توان مبلمان باكيفيت را شناسايي 
كرد، مي گويد: البته اين كار كاملا تخصصي است و 
معمولا مشتريان نمي توانند كيفيت مبل را از نگاه به 
ظاهر آن به خوبي دريابند چراكه آنها از نوع تركيبات 
و مواد مبل به طور تخصصي اطلاع ندارند اما دركل 
هر مبل داراي يكسري ويژگي هايي است كه مي تواند 

نشان دهنده خوب يا بد بودن آن باشد مثلا مبلماني 
كه با چوب راش ساخته مي شوند يا اينكه پارچه هاي 
آنها طرح ها و ظرافت هاي خاص و رنگ تميزتر و نوع 
دوخت مرتب تر و دقيق تر دارد، باكيفيت تر هستند. 
رويه كوبي مبل هم از جمله عوامل شناخت خوب يا 

بد بودن آن است. 
او ادامه مي دهد: امــا دركل من هرگاه بخواهم كالا 
و محصولي را بخرم كه كيفيت بالايي داشته باشد، 
معمولا سعي مي كنم از فروشــگاه هاي صاحب نام 
يا مغازه هايي كه كارشان تاييد شده و مورد اعتماد 
است، خريد كنم. براي همين به نظر من گام مهم و 
اساسي در خريد اين است كه فروشنده را بشناسيم و 

اطمينان لازم از او و محصولاتش را به دست آوريم. 
در دوران تحريم ها اوضاع اقتصادي به گونه اي شــد 
كه اگر در گذشته در ماه درآمد ما ۵ميليون بود، به ۳ 

ميليون رسيد و فروش ما به شدت افت كرد.
 در اين شرايط ما سعي كرديم از موادي براي ساخت 
مبل استفاده كنيم كه ارزان تر باشد تا هم درنهايت 
قيمت مبل كمتر شــود و هم اينكه مشتريان ما كه 
در اين زمان قدرت خريد پاييني داشتند، راحت تر 
بتوانند خريد كنند چراكه در اين زمان براي خيلي 
از مردم حتي خريد لوازم ضروري زندگي دشــوار 
شده بود چه برسد به خريد مبل كه براي بسياري از 
مردم جزو ضرورت ها نيست. در اين شرايط ما تنوع 

كالاهاي مان را بالا برديم و سعي كرديم با قيمت هاي 
مناسب مشتريان خود را از دست ندهيم و حتي تعداد 
آنها را بيشتر كنيم. حتي ما به مشتريان اين فرصت را 
مي داديم كه درصورت ديدن هرگونه ايرادي در مبل 
به ما مراجعه كنند تا آن را برطرف كنيم درواقع با اين 

كار انگيزه آنها را بالا برديم. 
اين فروشــنده مبل مي گويد: هر چقدر ســرمايه 
بيشتري در راه اندازي توليدي يا فروشگاه مبل داشته 
باشي، شانس بيشتري براي پيشرفت و رسيدن به 
درآمد بالا خواهي داشــت. كساني كه خود سرمايه 
اين كار را دارند، گواه اين موضوع هستند اما كساني 
كه از اين سرمايه بي بهره اند از طريق وام بايد اقدام 

كنند كه متاســفانه هم مقادير آن كم است و قابل 
صرفه نيست و هم اينكه سود بالاي اين وام ها اجازه 
ريسك كردن به وام گيرندگان را نمي دهد.ساخت و 
فروش مبل يكي از شغل هايي است كه اگر نتوانيم به 
آن شغل پول ساز بگوييم اما به آن اندازه درآمد دارد 
كه بشود براي راه اندازي يك كارگاه و توليدي مبل 
اقدام كرد. به طوري كه حداقل ۳ تا ۵ ميليون براي 
صاحبان خود درآمدزايي مي كند. با توجه به قيمت 
مبلمان مي توان ميزان اين درآمدزايي را درك كرد. 
در كل ۲ نــوع مبلمان اصلي وجــود دارد؛ مبلمان 
روكش دار و مبلمان موردي. مبلمان روكش دار به 
آن دسته از مبلماني اطلاق مي شود كه در آن يك 

پوشش نرم براي نشســتن وجود دارد و درصورت 
نيــاز در آن فنر مي گذارند تا قابليــت ارتجاعي آن 
افزايش پيدا كند و ســپس آن را روكش مي كنند، 
مانند مبل هاي نشيمن و كاناپه ها كه داراي بالشتك 
هستند. مبلمان موردي هم به اســباب و اثاثيه اي 
اطلاق مي شود كه فاقد قسمت بالشتك دار هستند، 

مانند: ميز، ويترين، كابينت و قفسه.
 هر يك از اين دو نوع مبلمــان مي توانند از اجناس 
مختلفي ســاخته شــوند كه عموما انواع چوبي و 
غيرچوبي آن در بازار هاي ايران موجود است. عمده 
محصولات مبله از چوب سخت )چوب جنگلي( يا 

چوب نرم ساخته مي شوند. 

»كسب وكار«  شرایط راه اندازی توليدی و فروشگاه مبلمان را بررسي می كند

چگونه مبلمان با کيفيت انتخاب کنيم؟
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نصب صندوق مكانيزه فروش به 
نفع كسبه تمام مي شود

رئيس اتاق اصناف قم گفــت: اجراي طرح نصب 
صندوق مكانيزه فروش بيشتر به نفع كسبه است 
تا سازمان امور مالياتي. حسن احمدلو با اشاره به 
اينكه ۲۰ درصد از صنوف قــم مجهز به صندوق 
 مكانيزه فروش هستند، افزود: در سه ماهه نخست 
سال ۹۵ تمام واحدهاي صنفي در قم به صندوق 
مكانيزه فروش مجهز خواهند شــد. وي در ادامه 
اغذيه فروشــان قم را از پيشتازان اجراي صندوق 
مكانيزه فروش ذكر كرد و افــزود: اگرچه اجراي 
هر قانوني با مقاومت هايي رو به رو است اما من به 
اجراي قانون صندوق مكانيزه فروش خوش بين 
هستم. رئيس اتاق اصناف قم به برخي از مشكلات 
اجرايي براي پياده سازي صندوق مكانيزه فروش 
اشــاره كرد و گفت: برخي از صنوف در قم هنوز 
اجراي قانــون صندوق مكانيزه فــروش را جدي 
نگرفته اند چون توانايي خريداري و اســتفاده از 
صندوق فروش را ندارند؛ ضمن اينكه در كنار اين 
مسائل، هنوز آموزشي به صنوف براي كار با صندوق 
مكانيزه فروش داده نشده است اما با تمام اين اوصاف 
صندوق مكانيزه فروش بيشتر به نفع كسبه است تا 
سازمان امور مالياتي. وي گفت: صندوق مكانيزه 
فروش نه تنها در بحث ماليات به نفع كاسبان است، 
بلكه در مسائل امنيتي و برآورد از دخل و خرج نيز 

براي كسبه مفيد خواهد بود. 

آموزش، نياز ضروري اصناف
يكي از اتحاديه هاي صنفي كه در طرح ساماندهي 
مشــاغل قرار بود به خارج از شــهر انتقــال يابد، 
واحدهاي صنفي اتحاديه ســراجان تهران بودند 
كه در مرحله آخر با تابلوي ايســت مواجه شدند. 
محســن خردمند، رئيس اتحاديه سراجان تهران 
درباره دليل توقف اين طرح مي گويد: همه اقدامات 
اوليه لازم براي عقد قرارداد ها براي ساخت و ساز و 
انتقال انجام شــد اما در مرحله آخر به دليل اينكه 
واحدهاي صنفي توان مالــي لازم براي پرداخت 
پول اوليه را نداشــتند، طرح با توقف مواجه شد. 
وي مي افزايد:  اي كاش اين امكان فراهم مي شــد 
 تا به جاي اينكه به هر واحد صنفــي در اين طرح
 ۵۰۰ متر بدهند، واحدهــا را نصف كنند تا هزينه 
پرداخت هم كاهش يابد. خردمند اضافه مي كند: 
بايد شرايط انتقال تسهيل شود تا حتي واحدهاي 
صنفي بدون پروانه هم در اين طرح مشاركت كنند 
و بتوانند جواز كسب بگيرند. رئيس اتحاديه سراجان 
تهران با اشــاره به برگزاري نمايشگاه ها گفت: اين 
اتحاديه با برگزاري نمايشــگاه ها به صورت بهاره 
يا پاييزه مخالف بوده و بيشتر تمايل به جشنواره 
فوق العــاده دارد. وي درباره علت كســادي بازار 
سراجان هم مي گويد: بازار فروش سراجان در حال 
حاضر حتي در حالت عادي هم با ركود مواجه است. 
خردمند درباره صادرات هم مي گويد: متاسفانه در 
بحث صادرات بسيار كم كار هستيم. كارهاي خوبي 
مي توانيم توليد كنيم ولي زيرساخت هاي مان نسبت 
به كشور تركيه چندين سال عقب است. اگر خواهان 
پيشرفت هستيم بايد در زمينه واردات ماشين آلات 
و تكنولوژي هاي وابسته فعاليت كنيم. بايد پيوند 
بين دانشگاه و اصناف را همانند كشور تركيه داشته 
باشــيم. در حال حاضر در اغلب دانشگاه هاي دنيا 
 پايه هاي علمــي و تدريس ۶۰ درصــد علمي و 
۴۰ درصد كاربردي است ولي در كشور ما تمام توان 
دانشگاهي روي مسائل تئوري است. وي مي افزايد: 
متاسفانه نمايشگاه هاي غيرتخصصي در فصل خريد 
مردم بيش از پيش واحدهــاي صنفي را با چالش 
جدي تر ركود مواجه مي كند. در حالي كه واحدهاي 
صنفي بايد ماليات و ديگر مسائل قانوني را پرداخت 
كنند. در نمايشگاه واحدهايي كه حضور مي يابند، 
ماليات نمي دهند. خردمند مي گويد: هزينه سربار 
توليد بيش از حد زياد است و در نتيجه قيمت تمام 
شــده كالا افزايش مي يابد و براي اينكه در بحث 
صادرات حرفي براي گفتن داشته باشيم، بايد شرايط 
توليد در داخل كشور با قيمت مناسب و قابل رقابت 
با ساير كشورها فراهم شــود زيرا اين همان دليل 
منطقي و روشني است كه باعث شده است كالاي 
توليد شده در ديگر كشــورها به راحتي وارد ايران 
شده و به فروش برود و توليد كننده داخل نتواند با آن 
رقابت كند. رئيس اتحاديه سراجان درباره ضرورت 
توسعه آموزش براي اتحاديه خاطرنشان ساخت: 
همانطور كه در برنامه هــاي مديريت اتاق اصناف 
بحث پرداختن و توجه جدي به آموزش آمده است، 
پيشنهادم به اتاق اصناف اين است كه يك دانشگاه 
مستقل اصناف داشته باشيم و اتاق اصناف هم براي 
توجه و توســعه آموزش در اتحاديه برنامه داده و 
حمايت مالي داشته باشد. وي در پايان اضافه كرد: 
نتيجه توجه به آموزش اين است كه آموزش دهنده و 
آموزش گيرنده هر دو در اتاق اصناف بهره وري لازم 

را خواهند داشت. 

هــر ســاله در روزهــاي پاياني ســال 
جنب وجــوش خاصــي بر بــازار حاكم 
شــده و خريــداران و فروشــندگان در 
حال و هوايــي بهاري نســبت بــه تهيه 
و تاميــن مايحتــاج روزهــاي پاياني 
ســال اقدام مي كنند. گرچه بازار شب عيد امســال تحت تاثير 
برخي مســائل داخلي و جهاني شــرايط خاص خود را داشــته 
ولی به نظر مي رسد با وجود تاكيد بســياري از مسئولان دولتي 
بر تاثير پذيــري حداقلي اقتصاد كشــورمان از بحران اقتصادي 
 جهان اكنون آثار اين بحــران به خوبي در بخــش  توليد و بازار 

هويداست. 
اين روند باعث شــده تا انتظار هر ســاله واحدهاي صنفي براي 
فروش بيشــتر كالا يا عرضه خدمات متناســب با شب عيد نيز 
محقق نشود، به گونه اي كه حتي بسياري از اتحاديه ها و مجامع 
امور صنفي كه براي فروش بيشتر كالا راهي نمايشگاه هاي بهاره 

شده اند نيز به ركود حاكم بر بازار شب عيد اذعان دارند. 
ركود بــه دليل عــدم كارايــي در فراينــد توليد باعــث تورم 
مي شــود ولي تــورم الزامــا باعث ركود نمي شــود، چه بســا 
اقتصادهايــي بوده اند كــه در يك مقطــع زماني دچــار تورم 
شــديد شــده اند ولي نه تنها ركود در صنعت و كشــاورزي به 
 وجــود نيامــده، بلكــه رونــق و شــكوفايي اقتصــادي را نيز

 بــه دنبال داشــته اســت. متاســفانه چنــد هفته اي اســت 
كــه ركــود ســنگيني بــر بــازار ارزاق عمومي حاكم شــده 
 اســت و همــه فروشــندگان در بــازار از ايــن موضــوع 

گلايه دارند. 

تعطيلي ۱۵۰ واحد بنكدار مواد غذايي
رئيــس اتحاديه بنكداران مــواد غذايي تهــران گفت: صنوف و 
فروشگاه هاي زنجيره اي در آســتانه عيد رقابت شديدي را براي 

پايين آوردن قيمت اجناس آغاز كرده اند. 
محمــد آقاطاهر با اشــاره بــه وجــود ۱۸۰۰ واحــد صنفي 
 در اين اتحاديــه، از تعطيلــي ۱۵۰ واحد بنكدار مــواد غذايي

 به دليــل ركود اقتصــادي خبــر داد و گفت: ركــود در مقابل 
رونــق و شــكوفايي اســت، همــان اصطلاحــي كــه مردم 
بعضــا دربــاره كسب وكارشــان مي گوينــد: »نمي چرخــد« 
يعني همان چيزي كــه در بــازار به ويژه بازار مــواد غذايي در 
جريــان اســت. تشــديد ركــود اقتصــادي در ســال جاري 

 باعــث شــد تعــدادي از واحدهــاي بنكــدار مــواد غذايي 
تعطيل شوند. 

وي درباره وضعيت بازار شب عيد نيز با اعلام مازاد اجناس مورد 
نياز مردم و رد هر گونه كمبود كالا گفت: در حال حاضر به اندازه 

كافي كالا در بازار وجود دارد و جاي هيچ نگراني اي نيست. 
رئيس اتحاديه بنكداران مواد غذايي در عين حال از رقابت شديد 
صنوف و فروشگاه هاي زنجيره اي براي كاهش قيمت خبر داد و 
گفت: هم اكنون شاهد هستيم كه رقابت شــديدي براي پايين 
آوردن قيمت اجنــاس در بازار به وجود آمده اســت و صنوف و 
فروشگاه ها تدابيري را براي ارزاني كالا و اعمال تخفيف هاي ويژه 

در نظر گرفته اند. 
به گفته آقاطاهر هم اينــك تخفيف هاي ويژه اي نيز روي صنايع 

بسته بندي شده اعمال شده است. 

برگزاري نمايشگاه در شرايط فعلي توجيه اقتصادي 
و منطقي ندارد

رئيس اتحاديه بنكداران مــواد غذايي همچنين درباره برگزاري 
نمايشــگاه بهاره اظهار كرد: برگزاري نمايشگاه در شرايط فعلي 

توجيه اقتصادي و منطقي ندارد و به طــور كلي مخالف اين كار 
هستيم اما از آنجا كه مسئولان دولتي صلاح ديدند و دستور دادند 

ما نيز در نمايشگاه شركت كرديم. 
وي اضافه كرد: برگزاري نمايشگاه مربوط به شرايط بحراني و براي 
كمك به اقشار آسيب پذير و حمايت از خريداران است، در حالي 
كه امروز نه تنها شرايط بحراني نيست، بلكه به دليل انباشت كالاو 
وفور محصولات، توليدكنندگان و فروشندگان با ارائه تخفيف هاي 

جالب مشغول جلب نظر متقاضيان هستند. 
آقاطاهر عنوان كرد: از اين رو نيازي به برگزاري نمايشگاه نيست 
زيرا برگزاری آن مي تواند باعث تشديد ركود حاكم در صنف شود. 
اكنون بسياري از صنوف درگير ركود هستند و به اميد بازار شب 
عيد در طول سال ماليات، حقوق، عوارض، هزينه آب، برق و گاز 
پرداخت كرده اند اما امروز كه كمي تقاضا در بازار افزايش يافته، 
به يك باره نمايشگاه برگزار مي كنند و اين كار فعالان صنفي را از 

گردونه حذف مي كند. 
به گفته وي در ركود تمامي اجزا از نقطه شروع تا توليد محصول، 
حمل و نقل، بازار، عرضه و تقاضا، بازگشــت پــول و نقدينگي 
ارتباط هماهنگ خود را از دســت مي دهند يا يكي از حلقه هاي 

اين زنجيره پيوســته خوب كار نمي كند، مثلا كالا توليد شــده 
ولي در بازار كســي به قيمت نمي خرد يا مواد اوليه آنقدر گران 
اســت كه توليد صرفه ندارد و كارخانه، مزرعه، واحد مرغداري، 
دامداري، آبزي پــروري و... تعطيل و نيمه تعطيل مي شــود يا 
اينكه با تمام ظرفيت خود كار نمي كند. محمد آقاطاهر همچنين 
گفت: براساس طرحي كه قرار است اجرايي شود، در ابتدا قيمت 
مصرف كننده از برخي كالاهاي غيرضرور حذف مي شــود تا بعد 
از بررســي نتايج و نقاط ضعف آن نحوه پياده سازي و ادامه طرح 
در بقيه كالاها مورد بررسي قرار گيرد. رئيس اتحاديه بنكداران 
مواد غذايي گفت: اين طرح در مرحله اول در تنقلاتي مثل پفك 
و چيپس اجرايي مي شود و عرضه كنندگان موظف هستند بعد از 

احتساب سود خود آن را به خريدار بفروشند. 
وي در پاسخ به اين سوال كه با اين طرح برخي از عرضه كنندگان 
ممكن اســت كالاها را با اختــلاف قيمت بالاتري بفروشــند، 
گفــت: بازرســان مربوطــه بــر ايــن كار نظــارت مي كنند و 
 طبيعي اســت با ايــن كار قيمــت كالاهــا ارزان تر از ســابق

 مي شود. 
آقاطاهر ادامه داد: بعد از بررســي تبعات آن، اين طرح در بقيه 

كالاها نيز اجرايي مي شود. 
رئيس اتحاديه بنكداران مــواد غذايي در عين حال بيان كرد: در 
كشــورهاي ديگر هم براســاس اعتمادي كه وجود دارد، قيمت 
مصرف كننده روي كالاها درج نمي شود ولي براساس رقابتي كه 
بين فروشگاه ها و مراكز عرضه وجود دارد، هيچ وقت كالاها گران 
عرضه نمي شوند و آنها براساس سود محاسبه شده و واقعي اقدام 

به عرضه كالاها مي كنند. 

واسطه ها حذف شوند
آقاطاهر در ادامه گفت: با لغوشدن تحريم ها شاهد اثرات مثبت آن 
خواهيم بود. لغو تحريم ها تاثير بسيار مثبتي در قيمت مواد غذايي 
خواهد گذاشــت چون بيشــتر مواد غذايي به صورت واسطه اي 
خريد مي شوند و اگر اين واســطه ها حذف شوند، باعث كاهش 

قيمت مي شوند. 
همچنين در دوران تحريم هزينه هاي پرداختي به باربري و هزينه 

پرداخت بيمه كشتي ها بيشتر است. 
وي اظهار اميدواري كرد كه با توجه به اينكه پس از رفع تحريم ها 
كرايه كشتي و هزينه بيمه ها كاهش مي يابد، پيش بيني مي كنيم 

قيمت مواد غذايي ۲۰ تا ۲۵ درصد كاهش يابد. 

 رئيس اتحاديه بنكداران مواد غذايي تهران در گفتگو با »كسب وكار« مطرح كرد 

رقابت فروشگاه ها با تخفيف ویژه به مشتریان
اخبار

اصناف

از نگاهــي كــه مــردم در فروشــگاه ها 
به كفش هــا مي اندازند، مي تــوان نوعي 
سردرگمي را حس كرد، سردرگمي ناشي 
از اينكه نمي دانند كالايــي كه مي خرند 
چه كيفيتي دارد و اصلا ســاخت كجا يا 
كدام واحد توليدي اســت و آيا ارزش پولي كه براي آن مي دهند 
را دارد؟ اين ســردرگمي كه در دفعات بعدي خريد هم وجود دارد 
در بيشتر اوقات منجر به اين مي شــود كه خريدار ايراني درنهايت 
كفشي را بخرد كه به درست يا با تقلب روي آن نوشته شده ساخت 

فلان كشور. 
نه اينكه همه ايراني ها اينگونه باشند كه جنس خارجي را ترجيح 
بدهند اما وقتي كه توليد كننده اي جرات كرده و حداقل محل كشور 
توليد كالايش را نوشته، نســبت به كالايي كه هيچ ردي از محل 

توليد ندارد، اندكي اطمينان به خريدار مي دهد. 
خلاصه اينكه نبود و كمبود برند در بازار كفــش و به طور كلي در 
بازار پوشاك ايران سبب شده كه در بيشتر موارد خريدار ايراني در 

بلاتكليفي به سراغ خريد جنس خارجي برود. 
در شرايط لغو تحريم ها و گشايش بيشتر بازارهاي جهاني به روي 
كشورمان به نظر مي رسد كه توليد كنندگان كفش و پوشاك ايراني 
كه اكنون نيز با مشــكلات زياد ناشــي از ورود كالاهاي خارجي 
به شــكل قانوني و قاچاق مواجه هســتند، بايد هرچه زودتر براي 
برند سازي و ايجاد خوشه هاي توليدي اقدام كنند تا بازار را يك باره 

به خارجي ها نسپارند. 
اين مهم علاوه بــر همگرايي توليدكنندگان داخلي براي كســب 
منفعت مشترك و هم افزايي از طريق استفاده از امكانات متفاوت 
يكديگر، نياز به برنامه ريزي و حمايــت و هدايت دولت نيز دارد تا 
از اين طريق به تدريج سهم اشــتغال بخش پوشاك و كفش كه در 
سال هاي گذشته رو به كاهش بوده، به جايگاهي متناسب با ظرفيت 
بازار داخلي و حتي بازار كشورهاي همسايه برسد و جلوي خروج 

ارز براي واردات اين كالاها گرفته شود. 

توليد كفش در كشور بيش از نياز داخلي است
رئيس اتحاديه كفش دست دوز با بيان اينكه توليد كفش در كشور 
بيش از نياز داخلي اســت، گفت: باوجود اين، در ســال گذشــته 

نيم ميليارد دلار كفش به كشور قاچاق شده است. 

رسول شجري گفت: در سال گذشــته  ۶ ميليون و 7۴۰ هزار دلار 
معادل ۲۰۰ هزار جفت كفش از گمرك ترخيص شــده است اما 
اكنون حدود ۲۰ ميليون جفت كفــش در بازار وجود دارد. رئيس 
اتحاديه كفش دســت دوز افزود: براساس ســالنامه آمار تجارت 
خارجي ايران در سال ۹3 نيم ميليارد دلار كفش به كشور قاچاق 
شده است.  وي گفت: براي ساخت هر هزار جفت كفش ۴۰۰ نفر 
مشغول به كار هستند اما با واردات بي رويه كفش به كشور روزانه ۶ 

هزار و ۴۰۰ كارگر بيكار مي شوند. 
وي توضيح داد: هر ۱۰۰ ميليون دلار واردات كفش به كشور سبب 

بيكاري ۶ هزار و ۴۰۰ كارگر در اين صنعت مي شود. 
شجري با بيان اين مطلب كه »بيش از نياز كشور توليد كفش داريم 
و در پي بازارهاي بين المللي هســتيم«، افزود: سال گذشته ۱۱۶ 

ميليون دلار كفش صادر كرديم. 
وي گفت: صنعت كفش در مواد اوليه و بخش كارگاهي با مشــكل 

روبه رو است. 
شجري همچنين با اشاره به ركود شديد در بازار گفت: علاوه بر ركود 
مشــكلات فراوان در معاملاتي كه در گذشته انجام شده و هنوز به 

تعهدات عمل نشده، اين صنف را با مشكل مواجه كرده است. وي 
افزود: با توجه به توليد بالا، بازار به حالت اشباع درآمده و متاسفانه 
در شــرايطي كه بايد با افزايش صادرات اين صنف از ركود خارج 

شود، هنوز اين اتفاق نيفتاده است. 
شــجري ادامه داد: صادرات در صنف ما در شش ماهه سال جاري 
تنها ۲ درصد افزايش پيدا كرده است كه اين رقم پاسخگو نيست و 

نتوانسته بازار را از ركود خارج كند. 
اين در حاليست كه در سال هاي گذشته قاچاق و واردات بي رويه به 

بلاي جان توليدات داخلي تبديل شده است. 
رئيس اتحاديه كفاشان دست دوز تهران با اشاره به قيمت تمام شده 
كفش در داخل كشور گفت: قيمت كفش ها با توجه به جنس و نوع 
كار متفاوت است و قيمت بعضي از كفش ها حتي تا 3۰۰ هزار تومان 
نيز مي رسد اما به طور كلي در اين صنف گران فروشي وجود ندارد. 

به گفته شــجري، وزير صنعت به اين صنف به دليل اشــتغالزايي 
بالايي كه دارد، نگاه ويژه اي كند اما متاسفانه شرايط بازار اين صنف 
را با مشكل مواجه كرده است. وي به اين نكته نيز اشاره كرد كه براي 
توليد هزار جفت كفش تا زماني كه به دست مصرف كننده برسد، 

بيش از ۴۰۰ نفر نيروي انساني مشغول به كار هستند. 
رئيس اتحاديه كفش دست دوز، بازار كفش كشور را اشباع دانست و 
ادامه داد: ظرفيت توليد كفش هم اكنون معادل ۲۵۰ ميليون جفت 

و مصرف ۲۰۰ ميليون جفت در سال است. 

واحدهاي كفش با ۵۰ تا ۶۰ درصد ظرفيت كار مي كنند
وي با اشاره به اينكه هم اكنون واحدهاي كفش با ۵۰ تا ۶۰ درصد 
ظرفيت كار مي كنند، گفت: در صــورت كار كردن با تمام ظرفيت 
قادر به توليد كفش تا دو برابر نياز كشــور هستيم. بايد واحدهاي 
توليدي مانند ســال هاي گذشــته به دليل نياز بازار در شب عيد، 
پاسخگوي نياز باشند اما بخش اعظمي از اين واحدها به دليل ركود 

بازار و واردات قاچاق تعطيل است. 
شجري صادرات در بخش كفش را با ركود مواجه دانست و افزود: 
براي حفظ بازار كفش داخل بايد توليدكننده كيفيت كفش توليدي 

خود را افزايش داده و قيمت ها را تعديل كند. 
رئيس اتحاديه كفش دست دوز درباره قيمت كفش در بازار گفت: 
قيمت كفش مردانه از 7۰ هزار تا ۲۵۰ هــزار تومان و كفش زنانه 
از ۵۰ تا ۲۵۰ هزار تومان اســت كه اين قيمت ها براساس جنس 
مصرفي و نوع كار انجام شــده روي كفش و ميزان عرضه و تقاضا 

تعيين مي شود. 
شجري با اشاره به اجرايي شدن برجام و تاثير آن بر بازار گفت: اگر 
تمام تمركز خود را بر بازارهاي هدف معطوف كنيم، شاهد تحول در 
اين صنف خواهيم بود اما اگر تلاش و كوشش مضاعف نشود، ممكن 

است همين بازارهاي فعلي را نيز از دست بدهيم. 
شــجري تصريــح كــرد: در حــال حاضــر صــادرات كفش به 
كشــورهاي همسايه و كشــورهاي حاشــيه خليج فارس صورت 
 مي گيرد كه اميدواريم با اجرايي شــدن برجام شاهد افزايش آن 

باشيم. 
 شــجري قيمت كفش هــاي برنــد خارجــي را كاذب و به دليل 
بالا بودن قيمت دلار در كشــور و نوســانات آن دانســت و گفت: 
بسياري از ســودجويان كفش توليد داخل را به عنوان برند در بازار 
عرضه مي كنند كه ما توصيه مي كنيم مــردم از خريد كفش هاي 
برند خودداري كنند يا درصورت مشــاهده تخلف با شــماره هاي 
77۵3۱۸۶۰ و 77۵3۱۱۲۲ تماس گرفته و شكايت خود را مطرح 

كنند. 

رئيس اتحاديه كفش دست دوز در گفتگو با »كسب وكار« مطرح كرد 

بيش از نياز کشور توليد کفش داریم
هر 100 ميليون دلار واردات كفش سبب بيكاري 6 هزار و 400 كارگر مي شود

رئيس اتحاديه توليدكنندگان و تعميركاران تجهيــزات الكترونيكي و 
حفاظتي، از صدور كارت شناســايي براي نصابان سيستم هاي حفاظتي 
به دليل ورود به حريم  خصوصي افراد خبر داد.  صادق فيض آبادي صدور 
كارت شناسايي براي نصابان دوربين هاي مدار بسته را يكي از مهم ترين 
اقدامات اتحاديه برشمرد و گفت: اين افراد به دليل اينكه وارد حريم  خصوصي 
مردم مي شوند بايد داراي كارت شناسايي معتبر و مورد تاييد باشند، چراكه 

اگر نصابان از نظر فني و اخلاقي صلاحيت لازم را نداشته باشند، مشكلاتي 
را براي مصرف كنندگان به وجود مي آورند.  وي به مردم هشدار داد كه براي 
نصب دوربين هاي مدار بسته حتما به واحدهاي مجوزدار مراجعه كنند و در 
اين زمينه اتحاديه، نصابان اين بخش را سازماندهي و شناسنامه دار كرده و 
از آنها آزمون فني و تست عدم سوءپيشينه گرفته و پس از آن كارت مربوطه 
را براي آنها صادر كرده است. رئيس اتحاديه توليدكنندگان و تعميركاران 

تجهيزات الكترونيكي و حفاظتي كه در مراسم پنجاهمين سال تاسيس 
اين اتحاديه سخن مي گفت، ادامه داد: سيستم هاي دزد گير و آلارم، بايد 
اســتانداردهاي لازم را داشته باشــند چون بعضا مشاهده شده سيستم 
دزدگير نصب شده ولي به دليل تقلبي بودن به درستي عمل نكرده و حوادثي 
را موجب شده است.  فيض آبادي با بيان اينكه براي گرفتن مجوز، نيازي به 
عضويت در اتحاديه نيست چون بعضي از افراد جاي ثابت يا فروشگاه براي 

فعاليت هاي خود ندارند، گفت: تاكنون استقبال خوبي از اين طرح به عمل 
آمده و حدود ۱۸۰ كارت براي اعضاي اتحاديه صادر شده است. براي كساني 
كه هنوز به اتحاديه مراجعه نكرده اند تاريخي را مشخص كرده ايم تا فرايند 
دريافت مجوز پس از ارائه كارت پايان خدمت، مدارك شخصي، گواهي عدم 
سوء پيشينه و عدم اعتياد انجام شود و بعد از اين مرحله، از متقاضيان آزمون 

تئوري و آزمون عملي گرفته مي شود. 

صدور كارت شناسايي براي نصابان سيستم هاي حفاظتي
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تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

6 تفاوت بين مغز زنان و مردان را بدانيد
مغز كه مهم ترين، حســاس ترين و پيچيده ترين عضو بدن انسان است، از 
نظر كاركرد و اندازه ميان دو جنس زن و مرد متفاوت است. در اين نوشتار 6 

تفاوت بين مغز زنان و مردان آمده است. 

۱. روابط انساني
زنان تمايل دارند به نحو كارآمدتري با ديگران ارتباط برقرار كرده و توجه 
خويش را بــه يافتن راه حل مفيــد گروهي، حل و فصل مســائل و كاربرد 
نشانه هاي غيركلامي همچون لحن، هيجان و همدردي معطوف كنند. در 
حالي كه مردها بيشتر تمايل دارند كه وظيفه شناس، كم حرف  و منزوي تر 
باشند. مردان از حيث درك هيجاناتي كه آشكارا به زبان نمي آيند، با اشكال 
مواجه مي شــوند و حال آنكه زنان معمولا هيجانات و نشانه هاي عاطفي را 
احساس مي كنند. اين تفاوت ها مشخص مي ســازند كه چرا زنان گاهي از 
لحاظ ارتباط دچار مشكل اند و چرا دوستي هاي مردانه و زنانه با هم متفاوت  

هستند.

۲. مغز سمت چپ در سنجش با هر دو نيمكره مغز
مردها گرايش دارند در نيمكره چپ مغز پــردازش كنند در صورتي كه زن ها 
مي توانند از هر دو نيمكره به خوبي استفاده كنند. اين تفاوت مشخص مي سازد 
كه چرا مردان معمولا از لحاظ فعاليت هاي ناشي از نيمكره چپ قوي هستند و 
از چشم انداز وظيفه شناسي به مشكل گشايي راه مي يابند، اما زنان معمولا گره 

مشكلات را خلاقانه تر حل مي كنند و هنگام ارتباط، از احساسات، آگاه ترند. 

۳. توانايي هاي رياضي
يك تفاوت بين مغز زنان و مردان در توانايي هاي رياضي است. ناحيه اي از 
مغز موسوم به بخش آهيانه اي تحتاني )آي. پي. ال( معمولا در مردان به ويژه 
در سمت چپ، به طرز بارزي بزرگ تر از زنان است. تصور مي شود اين بخش 
از مغز بر قدرت ذهني رياضي نظارت مي كند و شايد روشن مي سازد كه چرا 
مردها اغلب بهتر از زنان از عهده حل مسائل رياضي برمي آيند. جالب است 
بدانيد اين همان ناحيه مغز انيشتين است كه معلوم شد به طرز غيرعادي 
بزرگ است. در ضمن بخش آهيانه اي تحتاني )آي.پي .ال( اطلاعات حسي 
را آمايش مي كند و طرف راست بزرگ تر مغز زنان، به آنها كمك مي كند كه 

متوجه مسائلي مانند گريه شبانه كودك شان شوند. 

۴. واكنش نسبت به فشار رواني )استرس( 
مــردان در مقابل شــرايط تنــش زا، از خود واكنش »ســتيز يا گريز« نشــان 
مي دهند. در حالي كه بــه نظر مي آيد زنــان در رويارويي با چنيــن اوضاعي، 
 اســتراتژي »تمايل و دوســتي كردن« را در پيش مي گيرند. روانشناسي به نام 
»شلي ايي تيلر« بعد از اينكه متوجه شد زن ها موقع مواجه شدن با فشار روحي از 
خود و فرزندان شان مراقبت می كنند و پيوندهاي استوار گروهي به وجود مي آورند، 
عبارت »تمايل و دوستي كردن« را وضع كرد. چرايي اين واكنش هاي ناهمانند، 
ريشه در هورمون ها دارد. هنگامي كه همه دچار فشار رواني مي شوند، هورمون 
»اكسي توسين« آزاد مي  شود. با اين وصف، »استروژن« معمولا »اكسي توسين« را 
افزايش داده و منجر به آرامش مي شود. در صورتي كه »تستوستروني« كه مردها 

موقع بروز فشار روحي توليد مي كنند، اثرات »اكسي توسين« را مي كاهد. 

۵. زبان
دو بخش از مغز كه عهده دار زبان بوده، در زنان بزرگ تر از مردان است، به 
يك دليل كه زن ها، به خصوص در موضوعات وابسته به زبان برتر از مردان 
هســتند. علاوه بر اين، مردان معمولا فقط زبان را در نيمكره اصلي آماده 
مي كنند، حال آنكه زنان در هر دو نيمكره به اين امر مي پردازند. اين تفاوت 
در صورت بروز سكته مغزي، كمي مصونيت به وجود مي آورد. امكان دارد 
زنان بتوانند از ضايعه اي كه سكته مغزي به نواحي زباني وارد مي كند، كاملا 

بهبود يابند ولي شايد مردها از اين امتياز محروم بمانند. 

۶. توانايي ارتباطي
زن ها داراي دستگاه حاشــيه اي )كناري( عميق و بزرگ تري نسبت به مردها 
هستند كه سبب مي شــود بيشــتر با احساسات شان تماس داشــته و قادر 
باشند آنها را بهتر بر زبان آورند و رشــته پيوند با ديگران را محكم تر سازند. به 
 دليل همين توانايي ارتباطي اســت كه آنها بيش از مردها مي توانند از بچه ها 

مراقبت كنند. 
منبع: هايپركلابز

آگاهی

  مساله خود را »اسكمپر« كنيد
ما بارها شنيده ايم كه يك مساله را بزرگ نكنيد 
كه البته نكته درستي است اما گاهي اوقات بزرگ 
كردن يك بعد از مساله مي تواند راهگشا باشد. اين 
پيشنهاد ويژه تكنيكي است به نام اسكمپر. نام 
اسكمپر از اول چند فرمان برداشته شده است كه 

در زير مي آيد.
 :)S: Substitute( جانشين كن يا تعويض كن
مثال: استفاده از چراغ راهنمايي شارژ شونده با نور 

آفتاب از طريق صفحه هاي خورشيدي 
تركيب كن )C: Combine( : تركيب دستگاه 
چاپگر و كپي و فكس و اسكنر كه منجر به توليد 

يك دستگاه به جاي چهار دستگاه شد.
اقتباس كن )A: Adapt( : مثال: ســاخت 
هواپيما با استفاده از ساختمان بال و بدن پرندگان

 M:( تغيير بده/بــزرگ كن/كوچك كن
Modify/Magnify( : تلويزيون هــاي بــا 

صفحات بزرگ تر براي مكان هاي بزرگ
 P: Put to other( كاربرد ديگر پيدا كن
uses( : استفاده از كيس بلااستفاده كامپيوتر به 

جاي منقل كباب پزي
حذف كن )E: Eliminate( : مثال: حذف سيم 

از هندزفري موبايل )همانند آيفون 7(
R: Reverse/( بازآرايي كن، معكوس كن
Rearrangement(: استفاده از شب به جاي 

روز جهت كارهاي اداري در مناطق گرمسير

نگاه راهبردي
ايــن تكنيــك در مديريــت اســتراتژيك و 
تصميم گيري هاي خرد و كلان مي تواند كاربرد 
داشته باشــد. به عنوان نمونه زماني كه شما با 
مشــكل اشــباع بازار يا تشــديد رقابت روبه رو 
مي شويد، مي توانيد با اســتفاده از فرمان كاربرد 
ديگر پيدا كن براي محصول و تكنولوژي خود، 
بازار جديدي پيدا كنيد، مانند كاري كه آمازون با 
كتابفروشي شروع كرد حالا تبديل شده است به 

همه چيزفروشي. 
يا مي توان بــا به كار بردن ايــن فرامين در مدل 
كسب وكاري خود، به ايده هاي جديدي رسيد. 
از اين پس وقتي با يك مساله روبه رو شديد، سعي 

كنيد ابعاد مختلف آن را اسكمپر كنيد. 

اورژانس کسب و کار آموزش

بيشتر ما به نظر مي آيد كلمه »رهبر سازماني« را با ويژگي هاي شخصيتي 
مرسوم مثل كاريزما بودن، پويايي، خودانگيزشي و قدرتمندي 

پيوند داده ايم. هيچ كدام از اين مشــخصه ها نادرست 
نيستند. بيشــتر رهبران ســازماني موفق كه با آنها 

ملاقات داشته ام نه همه اين ويژگي ها ولي چندين 
ويژگی از آنها را داشته اند اما آيا فقط چون اينها 
تصور معمــول از ويژگي هاي رهبر ســازماني 

هستند، داشتن آنها مدير را به بهترين فرد تبديل 
مي كند؟

با اتصال داخلي تكنولوژيك و فشار اجتماعي، جهان 
ســريع تر از آنچه بتوانيم خود را تغيير بدهيم، 
دگرگون مي شود. اين تغيير عميق، تغييرناپذير 

و وابسته به يكديگر است. براي وفق دادن به طور 

مناســب و مقتضي، نياز به تجديدنظر درباره طرز فكرمــان از رهبران و 
رهبري سازماني داريم. امروزه ويژگي جديدي مطرح شده است كه 

روز به روز هم بر اهميت آن افزوده مي شود. 

 فروتني
معمولا وقتي از لغت فروتني اســتفاده مي كنيم، گمان 
مي كنيم كه اين كلمه نوعي انفعال را نشان مي دهد. مردم 
فروتن براي خواست ديگران، خودشان را پايين تر از بقيه 
قرار مي دهند. آنها يا مورد بي اعتنايي قرار مي گيرند يا جا 
پاي ديگران مي گذارند. گرچه به نظر مي رسد اين مفهوم 
در تضاد با تعاريف اوليه ماســت اما هيچ كدام درســت 
نيســت. فروتني به معناي ضعف نيســت. تواضع، قلب 

رهبري سازماني است.

چگونهیکرهبرسازمانیراتوصیفمیکنید؟

از صفر به يك
پيتر تيــل )Peter Thiel( نويســنده 
 ،»)Zero to One( از صفر بــه يــك«
از كارآفرينــان و ســرمايه گذاران موفق 
»سيليكون ولي« اســت كه نام او در بين 
بنيانگذاران PayPal و ســرمايه گذاران 
Facebook به چشــم مي خــورد ولي 
شايد بتوان بزرگ ترين تجربه كاري او را 
در محيط تحصيلي و دانشگاهي دانســت كه با نظرياتي جديد و متناقض 
نسبت به ساير هم دوره هاي خود كوشيد تا برخي از نظريات به ظاهر درست 

را از ميان بردارد. 
كتاب »از صفر به يك« از جمله كتاب هايي است كه در زمينه كسب وكار 
و همچنين اقتصاد، حرف هاي بسياري براي گفتن دارد. تيل معتقد است 
كه آموزش كارآفريني، شبيه پارادوكسي است كه نمي تواند وجود خارجي 
داشــته باشــد، چرا كه هرگونه نوآوري در ذات خود، نو و منحصر به فرد 
اســت و هيچ قاعده از پيش تعيين شــده اي وجود ندارد كه به شما بگويد 
چگونه موجب خلق نوآوري شويد. پس افرادي كه به تاسيس استارتاپ و 
شركت هاي نوپا رو مي آورند، با مطالعه اين كتاب مي توانند با ويژگي هاي 
شخصيتي ای كه لازمه هر كارآفرين است، همچنين چگونگي روند خلق 

ايده تا محصول و موفقيت در آن آشنا شوند.

معرفي كتاب

۱۰ درس موفقيت از  موسس آمازون
موفقيت، خواه در يك كســب وكار كوچك و 
خواه در يك شركت بسيار بزرگ، مرتبط است 
با نوع رهبري اي كه دارد. اين درباره شركتي به 
عظمت آمازون كه جف بــزوس را در راس خود 
دارد، نيز صدق مي كند. اگــر چه بزوس پس از 
فارغ التحصيلي خود در سال ۱۹۸۶ چندين شغل 
با درآمد بالا داشت اما او مصمم بود كسب وكار 
خودش را شروع كند و در نتيجه، آمازون را به 
 راه انداخت. در اين نوشتار با ما همراه باشيد تا

 ۱۰ درس موفقيت از جف بزوس، موسس آمازون 
براي كارآفرينان را بيان كنيم. 

بــزوس، تمام انــرژي و تمركز خــود را روي 
مشتريانش گذاشت. شــايد اين رتبه اول را 
در فهرست او داشته باشد: راضي نگه داشتن 
مشتريان. وي به عنوان يك كارآفرين تحليلي 
و هوشــمند و با تفكري خاص تصوير شــده 
اســت. او قادر بود يك امپراتوري ايجاد كند و 
كسب وكارهاي ديگري را با سبك مديريت خود 
شــروع كند. در ادامه ۱۰ درس موفقيت از جف 
بزوس، موسس و مديرعامل اجرايي آمازون براي 

كارآفرينان را مي بينيد. 

۱. سمج و انعطاف پذير باشيد
با توجه به سيســتم فكري و رفتاري بزوس، 
كارآفرينان خوب بايد سمج و قابل انعطاف باشند. 
بزوس با اشاره به آمازون مي گويد: »ما در رويايي 
كه داريم، سرسخت هستيم  و در زمينه جزئيات 
انعطاف پذير هستيم.«پيگيري رويا بخش اول 
و انعطاف پذير بودن دربــاره تاكتيك ها بخش 
دوم است. بزوس مي افزايد: »اگر شما سرسخت 
نباشيد، خيلي زود تسليم تجربيات تان خواهيد 
شد و اگر شــما انعطاف پذير نباشيد، سرتان به 
سنگ خواهد خورد و راه حل متفاوتي نخواهيد 
ديد براي مشكلي كه مي كوشيد آن را حل كنيد.« 
اين درس موفقيت از جف بزوس را هرگز فراموش 

نكنيد. 

۲. استراتژي خود را بر پايه چيزهايي بگذاريد كه 
تغيير نخواهند كرد

فروش  صندلــي تراكتور، دســتگاه خواندن 

كتاب هاي الكترونيكي و ذخيره ســازي داده 
همگي بخشي از يك طرح بزرگ هستند كه سه 
بعد ثابت دارند: ارائه انتخاب گسترده تر، قيمت 

پايين تر و تحويل سريع و قابل اعتماد. 

۳. ببينيد كه مشتريان تان چه نيازي دارند و گام 
به گام براي برطرف كردن نياز آنها پيش برويد

سرمايه گذاري ها براي پروژه هاي جديد و بزرگ 
آمازون مانند تبلت هاي كينــدل )Kindle( و 
دستگاه خواندن كتاب هاي الكترونيكي توسط 
نياز مشتري تعريف شــدند، نه توسط سليقه 
مهندسان. اگر مشتري چيزي را نخواهد، آن چيز 
رفتني است، حتي اگر اين به معني متلاشي شدن 
قسمتي باشد كه سابقا بسيار قدرتمند بوده است.

 
۴. هر كس بايد قادر باشــد در يك مركز تماس 

كار كند
شكايات مي توانند در عصر توئيت و وبلاگ هاي 
ويروسي ويرانگر باشــند. بزوس از هزاران نفر 
از مديران آمازون، از جمله خودش درخواست 
مي كند كه هر ســال دو روز در دوره آموزشي 
مركز تماس حضور به هم رسانند. نتيجه: تواضع و 

همدلي براي مشتري. 

۵. مشتريان را تحت نظر داشته باشيد نه رقبا را
بزوس اشاره مي كند كه شركت هاي فناوري 

حساسيت زيادي روي رقباي شان دارند: 
آنها صبر مي كنند تا ببينند رقباي شان 
چه چيزي معرفي مي كنند، سپس به 
رقابت مي پردازند و سعي مي كنند از 
رقيب شان بهتر و برتر باشند. آمازون 
به جاي اين كار، با گــوش دادن به 
مشتريان، كسب وكار »سرويس هاي 
وب آمــازون« )AWS( را بــه راه 

انداخت، براي حل مشكلات مربوط 
به ميزباني وب درون ســازماني 
كه بيش از حد گــران بودند و 
محصولات متن باز كه به اندازه 

كافي قــوي نبودند كه 
شركت هاي به سرعت 

در حال رشد يا شــركت هاي درحال حاضر 
  AWS .بزرگ را به راحتي پشــتيباني كنند
درحال حاضر يك كسب وكار ۱۰ ميليارد دلاري 

است. 

۶. امروز روز اول براي اينترنت است. هنوز خيلي 
چيزها هست كه بايد ياد بگيريم

بزوس نخستين بار در ســال ۱۹۹۷، در نامه اي به 
ســهامداران آمازون اين نگرش را اعلام كرد. او 
هرگز نظرش را عوض نكرد. در مقر جديد آمازون دو 
ساختمان  از بزرگ ترين ساختمان ها روز ۱ شمالي و 
روز ۱ جنوبي نام دارند. بزوس هنوز هم در مصاحبه ها 
از اينترنت به عنوان يك جهان ناشناخته صحبت 
مي كند، جهاني كه به طور كامل درك نمي شود و 

هميشه شگفتي هاي جديد دربردارد. 

۷. كاري كنيد كه كاركنان خودشــان را مانند 
مالك ببينند

هنگامي كه بزوس اين را در نخستين نامه سالانه 
آمازون نوشت، ۶۱۴ كارمند داشت در حالي كه 
يك ســال قبل از اين ۱۵۸ كارمند داشت و در 

حال حاضر ۲۳۰.۰۰۰ كارمند  دارد. 
يكي از مولفه هاي كليدي اين رويكرد استفاده 
از گزينه هاي سهام كارگران در روند استخدام 
بود. بزوس در نامه ســال ۱۹۹۷ نوشت: »ما 
همچنان به تمركز روي اســتخدام و 
حفظ كاركنــان همه فن حريف و 
بااســتعداد ادامــه مي دهيم و 
همچنان دستمزد آنها را به جاي 
پول نقــد با گزينه هاي ســهام 
كارگران پرداخــت مي كنيم. ما 
مي دانيــم موفقيت مان تا حد 
زيادي تحت تاثير توانايي 
ما بــراي جــذب و 
كارمندان  حفــظ 
خواهد  باانگيزه اي 
بود كه هــر يك از 
آنها بايد خودشان 
را مالك شــركت 
بدانند و در نتيجه 
بايد واقعــا مالك 

باشند.«

۸. فرهنگي بســازيد 
كه به درد شركت تان 

مي خورد
فرهنگ خود آمازون به 
اين دليل زبانزد است كه 
بسيار ريسكي و حساس 

 و از لحاظ اقتصادي حساب شــده است و اين
 در خور شركتي است كه بيشتر عمر خود را به 
عنوان يك شركت عمومي تحت اصول پذيرفته 
شده حسابداري، سود و زيان كمي داشته است. 

بزوس در نامه سال ۲۰۱۵ نوشت: »ما هرگز ادعا 
نمي كنيم كه رويكرد ما درســت است، فقط 
مي گوييم كه اين رويكرد متعلق به ماست. در طول 
دو دهه گذشته، ما گروه بزرگي از افراد همفكر را 
جمع آوري كرده ايم. آدم هايي كه رويكرد ما را 
انرژي زا و هدفمند مي دانند.« اين درس موفقيت 

از جف بزوس عالي است. 

۹. تفهيم نامه ارائه داده  و آن را مورد بحث قرار 
دهيد، نه اسلايد شو

بزوس مي گويد: »جلسات شركتي هميشه به 
اين صورت است كه يك نفر در مقابل حضار از 
جا برمي خيزد و كار خود را ارائه مي دهد- نوعي 
از اسلايد شو. از نظر ما- شما با استفاده از اين 
شيوه، اطلاعات بســيار كمي مي توانيد كسب 
كنيد، آن هم فقط نقاط خيلي بارز و مشخص. 
اين كار براي شــخص ارائه دهنده آسان است، 
اما براي مخاطبان دشوار اســت و بنابراين به 
جاي آن، كاري كه ما انجام مي دهيم، اين است 
 كه تمام جلسات ما حول محور يك يادداشت
 ۶ صفحه اي )تفهيم نامه( ساختاربندي مي شود و 
هنگامي كه شما مجبور هستيد ايده هاي خود را 
با جملات كامل و پاراگراف هاي كامل بنويسيد، 
مجبور مي شويد با شــفافيت عميق تري فكر 
كنيد.«اگر شــما به نوشتن عادت كنيد، متوجه 
خواهيد شد كه اتفاق شگفت انگيزي رخ مي دهد. 
مغزتان افكار و ايده ها را به حدي ســريع توليد 
مي كند كه انگشتان تان در تايپ كردن آنها كم 
مي آورند. اسلايد  شــو ها چنين تاثيري به جا 
نمي گذارند. حتي اگر بتوانند، شما مجبور هستيد 

تفكرات تان را به نكات مهم محدود كنيد. 

۱۰. ما معمولا مدت زماني طولاني به درستي درك 
نمي شويم

بسياري از توســعه هاي آمازون در ابتدا شبيه 
به موانعي براي از دســت دادن پول هستند. 
اين موضوع باعث مي شود گاهي اوقات قيمت 
سهام شــركت پايين بيايد و موجبات تمسخر 
تحليلگران فراهم  شود. بزوس شانه بالا مي اندازد. 
اگر طرح هاي جديد مفهوم استراتژيكي براي او 
ايجاد كند، بازده مالي پنج به هفت در سال خوب 
است. اين درس موفقيت از جف بزوس را هرگز 

فراموش نكنيد. 
منبع: نو استارت آپ
ترجمه: بازده 


